
Неотдавна при 
посещението си в Пекин 
М. Согаваре, премиер на 
Соломоновите острови, една 
неголяма държава в южната 
част на Тихия океан, заяви 
недвусмислено: „Никой  и 
нищо не може да спре 
взаимноизгодното приятелско 
сътрудничество с Китай“.

Припомням тази оценка 
във връзка с политико-
театралните акции на 
официален Вашингтон в тази 
част на света. Фактите. На 26 
юли американският държавен 
секретар Антъни Блинкън 
лично уважи церемонията 
при откриването на новото 
посолство на Щатите в 
Тонга. Една любопитна 
подробност: едва сега 
Вашингтон открива там свое 
посолство, след като вече е 
изминал повече от половин 
век от установяването на  
двустранни дипломатически 
отношения. Същия ден шефът 
на Пентагона генерал Лойд 
Остин посети Папуа Нова 
Гвинея. И двете политически 
визити „на високо ниво“ не са 
нещо ново. През последните 
години в духа на т. нар. Индо-
тихоокеанска стратегия Белият 
дом прави агресивни стъпки 
за политическо „навлизане“ в 
южната част на Тихия океан. 
Преди двайсет-трийсет години 
подобна любезност никога не 
би била проявена от Светлия 
град на хълма. А защо днес 
наблюдаваме такава трескава 
дейност?

Случващото се има просто 
обяснение: откакто Китай зае 
второ място, току зад гърба 
на Щатите, в световната 
икономика, Вашингтон все 
по-често проявява груба 
нервност и желание да 
„сдържа“ огромната азиатска 
държава. 

Петър Герасимов

Никой не може  
да попречи
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2Китай – Мавритания: 
приятелство и 
партньорство
Наскоро в град Чънду китайският 
председател Си Дзинпин се срещна 
с президента на Мавритания 
Мохамед Улд Газуани, който 
присъства на церемонията по 
откриването на 31-вата лятна 
универсиада.

Липсата на сътрудничество 
заради „избягване на 
риска“ е най-голямата 
опасност
Така нареченото избягване на 
риска всъщност е политизиране и 
идеологизиране на икономическите 
проблеми и нарушава 
икономическите правила, подкопава 
сигурността и стабилността.

I I 5
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Чънду – градът на  
реещи се феникси

Станциите на линия 14 на метрото в Шанхай впечатляват  
с красивия си дизайн и ярки цветове

Българо-китайските  
културни връзки 11

Как Китай победи 
САЩ на Корейския 
полуостров и спря 
една от най-големите 
им военни инвазии
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новини

Китай – Мавритания

През изминалото десе-
тилетие КНР и тихоокеан-
ските островни държави 
осъществяват взаимноиз-
годно сътрудничество, кое-
то носи реални и сериоз-
ни ползи за местните жи-
тели, но събуди и стратеги-
ческата ревност на САЩ. 
Воден от стремежи на пов-
семестно противопоставя-
не на социалистически Ки-
тай, официален Вашинг-
тон изостави предишната 
си надменност и геополи-
тическо невежество и на-
последък многократно из-
праща високопоставени 
служители от Белия дом 
на визити в региона, раз-
гръща ветрилото на евен-
туална голяма финансова 
помощ и проявява внеза-
пен ентусиазъм и сърдеч-
ност към неглижираните 
доскоро от него островни 
държави.

Някои от сериозните 
медии в Щатите не си пра-
вят и труда да прикриват 
истинската причина за тази 
внезапна „любвеобилност“ 

на САЩ към този регион 
на света. Наскоро  авто-
ритетният в. „Вашингтон 
поуст“ посочи, че „САЩ 
напомнят за присъствие-
то си в региона в отговор 
на нарастващата привлека-
телност на Китай“. 

Други западни анализа-
тори смятат, че Белият дом 
има за цел „всячески  да се 
противопостави на дейст-
вията и интересите на Ки-
тай в региона и да подко-
пава активно развиващо-
то се партньорство между 
Китай и островните дър-
жави в Тихия океан“. 

Естествено, политиче-
ското развитие ясно показ-
ва, че никой и нищо не мо-
же да спре растящото вли-
яние на нов, социалисти-
чески Китай в цял свят, 
включително и в региона 
на Южния Пасифик. По-
добни усилия от страна 
на САЩ с всеки изминат 
ден стават все по-смешни 
и жалки на фона на три-
умфалния глобален успех 
на социализма с китайска 
специфика.

Никой не може  
да попречи

ундаментал-
ните изслед-
вания в Ки-
тай се раз-
виха бързо 
през послед-

ните години. В математи-
ката Китай има не само 
традиционни предимства, 
но и играе все по-важна 
роля. Това заяви носите-
лят на Медала на Фил-
дс Максим Концевич на 
международна конферен-
ция за фундаментални на-
уки. „През последните го-
дини Китай постигна не-
прекъснат напредък във 
фундаменталната наука, 
особено в квантовата фи-
зика, което е впечатлява-
що“, добави още той

Медалът на Филдс е ед-
но от най-големите отли-
чия в математиката, при-
съждано всеки 4 години от 

Международния математи-
чески съюз на математи-
ци до 40-годишна възраст 
за особени постижения в 
областта. Може да се ка-
же, че това отличие е ал-
тернативата на Нобеловата 
награда в сферата на ма-
тематиката.

Концевич добави още, 
че международното сътруд-
ничество и откритото спо-
деляне са важни за насър-
чаване на развитието на 
фундаменталната наука. 
Той изрази своите надеж-
ди все повече млади хора 
в Китай да разберат кра-
сотата на математиката и 
да продължат да изследват 
математическия свят. „Ма-
тематиката е между изку-
ството и науката и е кра-
сива тема, която си стру-
ва да се изследва и да се 
учи за живота като цяло.“

Максим Концевич: 
Китай играе важна 
роля в математиката

Ф

Приятелство и партньорство
аскоро в Чън-
ду, администра-
тивния център 
на югозападна-
та китайска про-
винция Съчуан, 

китайският председател Си 
Дзинпин се срещна с прези-
дента на Мавритания Моха-
мед Улд Газуани, който  при-
съства на церемонията по от-
криването на 31-вата лятна 
универсиада и ще направи 
посещение в страната.

Китайският държавен 
глава посочи, че постигна-
тите редица важни едино-
душия на първата среща на 
върха между Китай и араб-
ските държави в Рияд в края 
на миналата година са зада-
ли посоката за развитието на 
двустранните отношения.

Китай благодари на Мав- 

ритания за подкрепата й 
по въпросите, свързани с 
най-ключовите интереси на 
страната. Изправени пред 
глобалните промени и но-
вата ситуация в Близкия 
изток и Северна Африка, 

Китай и Мавритания тряб-
ва да продължат приятел-
ството и партньорството, за 
да защитят общите интере-
си и международната спра-
ведливост, добави още пред-
седателят на Китай.

Н

Китайският лидер бе на 
инспекция в Съчуан и Шънси

т 25 до 27 юли 
генералният се-
кретар на ЦК на 
ККП, председа-
тел на КНР и на 
Централната во-

енна комисия Си Дзинпин 
посети провинция Съчуан, 
придружен от местните пар-
тийни и административни 
ръководители.

Си Дзинпин подчерта, че 
в търсене на висококачест-
вено развитие Съчуан тряб-
ва да се стреми да подобри 
възможностите за техноло-
гични иновации, да изгради 
съвременна индустриална 
система, да насърчава съ-
живяването на селските ра-
йони и да засили екологич-
ното управление на околна-
та среда.

Той добави още, че Съ-
чуан е стратегическият хин-
терланд на развитието на 
Китай и има уникална и ва-
жна позиция в прилагане-
то на националната страте-
гия за развитие. Разчитайки 

О

Кристин Лагард: ЕЦБ ще 
продължи да повишава лихвите

а заседание за 
паричната поли-
тика Европей-
ската централна 
банка (ЕЦБ) ре- 
ши да повиши 

трите основни лихвени про-
центи в еврозоната с 25 баз-
исни точки. 

По този повод директо- 
рът на банката Кристин 

Лагард заяви, че икономи-
ческите перспективи на ев-
розоната се влошават, а ин-
флацията вероятно ще ос-
тане висока дълго време.

Очаква се инфлацията 
в еврозоната да продъл-
жи да спада тази година, 
но вероятно ще надхвър-
ли средносрочната цел от 
2% за по-дълъг период. 

Европейската централна 
банка ще повиши основ-
ните лихвени проценти в 
еврозоната достатъчно ви-
соко на базата на данни-
те за инфлацията, за да ги 
ограничи и запази на тези 
нива, ако е необходимо. Те-
зи мерки имат за цел спад 
на инфлацията, посочи още 
Кристин Лагард.

Н

на своите специфични пре-
димства на производстве-
ната индустрия, трябва ак-
тивно да се обслужва си-
гурността на национална-
та верига за доставки и ви-
сококачественото свързва-
не на новото индустриал-
но оформление на източ-
ните крайбрежни райони.

Следваща спирка в посе-
щението на китайския пред-
седател беше град Ханджон 

в провинция Шънси. Си 
Дзинпин обърна внима-
ние на историческото и кул-
турното наследство и еко-
логичната защита на басей-
на на река Хандзян. Там 
той посети изложба на ис-
торически културни релик-
ви, които представят ярка-
та цивилизация на района, 
наследяват историята и кул-
турата и поддържат нацио-
налния дух.

I стр. 1
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习近平回信勉励“模范空降
兵连”全体官兵 弘扬光荣传
统 苦练过硬本领 努力锻造

敢打必胜的空降利
新华社北京7月31日电

中共中央总书记、国家主
席、中央军委主席习近平
近日给“模范空降兵连”全
体官兵回信，对他们予以
亲切勉励，并致以八一建
军节的祝贺。

习近平在回信中表示，
你们以黄继光老班长为榜
样，传承英雄精神，争做英
雄传人，实现全面进步，连
队常年保持先进，我为你
们取得的成绩感到高兴。
希望你们牢记使命，珍惜
荣誉，弘扬光荣传统，砥
砺血性胆魄，苦练过硬本
领，努力锻造敢打必胜的
空降利刃，为党和人民再
立新功。

“模范空降兵连”是一支
具有光荣传统的英雄连
队，涌现出以特级英雄黄
继光为代表的一批功臣
模范。该连长期坚持学传
统、爱传统、讲传统，始终

保持冲锋姿态，完成一系
列重大任务，连续几十年
保持先进。2013年，习近
平签署中央军委命令，授
予该连“模范空降兵连”荣
誉称号。2014年古田全军
政治工作会议期间，习近

平接见该连时任指导员，
对全连官兵表示亲切问
候。近日，连队全体官兵
给习主席写信，汇报近年
来思想和工作情况，表达
牢记嘱托、不辱使命、再
创佳绩的信念和决心。

站在民宿的小院里放眼
望去，群山蓊郁苍翠，水库
澄澈明净，优良的环境让
人感觉心旷神怡。“生态环
境是中国最宝贵的资源，
绿水青山就是金山银山。”
浙江丽水遂昌县上林山舍
民宿负责人濮家栋说。

丽水地处浙江西南部，
境内海拔千米以上山峰
超过3500座，是华东地
区“生态屏障”，也曾是浙
江省内“后发地区”。近年
来，当地坚定不移保护绿
水青山这个“金饭碗”，努
力挖掘绿水青山蕴含的生
态产品价值。

无形的生态价值如何
量化？自2019年确定为生
态产品价值实现机制试点
以来，丽水以GEP（生态
系统生产总值）核算为切
入点，率先破题绿水青山
的可量化工作，形成了一系
列生态产品价值核算以
及交易制度体系。

距遂昌县城20多公里的
大田村依山傍水，溪水穿
村而过，万余亩茶园依山
势起伏，自然资源丰富。

“生态产品想通过出让
交易、转移支付、抵押担保
等实现经济价值，就必须
有一套科学合理的生态产
品价值核算评估体系。”中
国（丽水）两山学院相关
负责人说，工作人员先确
定地域范围，编制生态产
品核算清单，核算大田村
所有生态产品的功能量，
再运用经济评估的方法将
功能量转化为价值量。

“GEP核算让中国对绿
色‘家底’有了更清晰的掌
握，从而能够更好地保
护、利用和开发。”大田村
党总支书记项萍介绍，借
此契机，大田村以万亩茶
园项目为引领，建设骑行
绿道、驿站等基础设施配
套和旅游度假办公综合
体，在全县生态产品价值
实现中起到更大的辐射带
动作用。

生态溢价，在土地资

源上也能量化。云和县探
索“经济产出价值+生态
环境增值”的生态资产评
估核算方式，科学量化出
让地块的生态价值，明确
生态环境增值部分专用
于生态环境改善建设，形
成“使用者付费、保护者受
益”的格局。

自2020年7月，首宗“生
态地”以137%溢价率成功
挂牌出让以来，截至2022
年底，云和县共挂牌出让
8宗“生态地”，获得163.5万
元生态环境增值，云和县
紧水滩镇2个山体修复项
目已申报生态修复项目专
项资金。

构 建 市 县 乡村 四 级
GEP核算体系，发布《生
态产品价值核算指南》地
方标准，率先探索试行与
生态产品质量和价值相挂
钩的财政奖补机制，率先
建立GDP和GEP双核算、
双评估、双考核机制……
一个个先行先试的创新成
果在丽水落地。

立足绿水青山，近年
来，丽水还打造了“丽水山
耕”“丽水山居”“丽水山景”
等“山”字系文旅品牌。覆
盖全区域、全品类、全产
业的地级市农业区域公用
品牌“丽水山耕”，解决了
困扰零散农业主体的标准
化、产品营销、冷链加工、
物流配送等难题，有效提
升了产品质量，促进了生
态溢价，“丽水山耕”营销
总额超过100亿元，平均
溢价30%以上。

保护与发展有机统一、
相辅相成，在丽水得到生
动诠释。据统计，2022年，
丽水市99个地表水监测
断面中Ⅰ至Ⅲ类水断面占
99%，总体水质优良；全
市森林覆盖率81.7%，日
空气质量优良天数比例
为96.7%。同期，丽水全市
农民年人均可支配收入达
28470元，同比增长7.9%，
农村居民收入增幅连续14
年位居全省第一。

新时代中国调研行·长江
篇丨挖掘生态价值 推动
机制落地——浙江丽水
保护绿水青山“金饭碗”

中国 首条设计时速350公里高铁
15年运客3.4亿人次

新 华 社 北 京 8 月1日
电“C2551次列车请关门。”1
日6时，C2551次“复兴号”
动车组缓缓驶出北京南
站，经由京津城际，奔向百
公里之外的天津市滨海新
区。当天，京津城际开通满
15周年，累计运送旅客3.4
亿人次。

京津城际全长120公
里，是国家中长期铁路网
规划的环渤海地区城际客
运系统的重要组成部分，
也是中国 第一条设计时
速350公里的高铁。2008
年 8月1日，京 津 城 际开
通，始发站北京南站与终
到站天津站改建后正式投
用，北京、天津两大城市
间建立了快捷、舒适的轨
道交通方式。

京津冀协同发展战略
提出后，京津城际延长至
滨海新区于家堡站（后改
名“滨海站”），乘客从北京
南最快可在1小时内抵达
滨海站，促进“北京研发、
天津制造”的科创产业链
加速形成。

家住天津武清的王曼
曼每天乘坐京津城际列车
到北京工作，全程最快只
要20多分钟，6时至9时的

早高峰时间，最多有11趟
列车允许她“随到随走”。

随着客流增加，京津城
际逐步“公交化”运行。每日
开行列车数量从最初的47
对增至128对，最短发车
间隔从15分钟缩短至3分
钟。据中国铁路北京局集
团有限公司统计，15年来，
京津城际累计运送旅客
3.4亿人次。

京津城际的变化是中
国高铁发展的缩影。截至
2022年6月，中国 常态化
时速350公里运营的高铁
里程近3200公里；2022
年底，高铁营业里程4.2万

公里，稳居世界第一。
“高速铁路改变了人们

的工作、生活方式，放大了
各类生产要素的资源配置
空间。”国家发展改革委综
合运输研究所城市交通中
心主任程世东说。

武清站周边，过去的庄
稼地变成了“新商圈”，每年
接待来自北京、天津的上
千万消费者。“列车经停的
几分钟让武清发生了翻天
覆地的变化。”武清区“新
商圈”专项工作指挥部工作
人员袁喜伟说，消费的潜
力和创造的火花在京津之
间流动。
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о-голямата част 
от финансира-
ните от чужби-
на компании, 
опериращи в 
Китай, са до-

волни от благоприятната 
бизнес среда в страната и 
уверени в китайския па-
зар. Това показват резул-
татите от скорошно про-
учване, проведено от Ки-
тайския съвет за насърча-
ване на международната 
търговия.

Бизнес средата по отно-
шение на достъпа до па-
зара, данъчните условия, 
уреждането на спорове и 
насърчаването на пазар-
ната конкуренция в Ки-
тай е широко приветства-
на от чуждестранните фир-
ми, работещи в страната. 

Близо 90 процента от ан-
кетираните финансирани 
от чужбина предприятия 
са доволни от гореспоме-
натата бизнес среда, каза 
Сун Сяо, служител на Ки-
тайския съвет за насърча-
ване на международната 
търговия.

Чуждите компании са 
оптимисти за развитието 
си в Китай, като над 80% 
от анкетираните очакват 
възвръщаемостта на инвес-
тициите им да остане не-
променена или да се увели-
чи през 2023 г. Основните 
фактори, движещи инвес-
тициите на такива фирми, 
включват огромния размер 
на пазара, преференциал-
ните политики и целостта 
на промишлените вериги и 
веригите за доставки.

Чуждестранните 
фирми са доволни 
от бизнес средата  
в Китай

итайски учени 
са разработили 
новаторски ме-
тод за производ-
ство на пропи-
лен, с което да 

допринесат за усилията за 
намаляване на въглерод-
ните емисии. 

Статията, която пред-
ставя изобретението, бе-
ше публикувана онлайн в 
най-престижното между-
народно научно списание 
Science.

Пропиленът служи като 
основна химическа сурови-
на за различни продукти 
като пластмаси, медицин-
ски консумативи, автомо-
билни компоненти и стро-
ителни материали. 

Съществуващата техно-
логия за директно дехидро-
гениране на пропан до про-
пилен обаче изисква зна-
чително влагане на топли-
на, което води до висока 

консумация на енергия и 
въглеродни емисии.

Изследователският екип 
от университета в Тиенд-
зин е разработил реак-
ционна система, състояща 
се от метални оксиди за 
ендотермично дехидроге-
ниране на пропан. 

Системата ефективно 
използва топлината, гене-
рирана чрез селективно из-
гаряне на страничния про-
дукт, за да компенсира то-
плината, необходима за ця-
лостната реакция.

В сравнение с тради-
ционните процеси, нова-
та технология може да по-
нижи температурата на ре-
акцията с 30 до 50 градуса 
по Целзий, което се очак-
ва да намали консумация- 
та на енергия с 20 до 30 
процента. 

Това значително нама-
лява емисиите на въглеро-
ден диоксид.

Нов метод за 
производство на 
пропилен 

К

П

навечерието на 1 
август, Деня на 
Китайската на-
родоосвободител- 
на армия гене-
ралният секре-

тар на ЦК на ККП, пред-
седател на КНР и на Цен-
тралната военна комисия Си 
Дзинпин инспектира воен-
новъздушните сили в Запад-
ния военен окръг.

От името на ЦК на ККП 
и Централната военна ко-
мисия той  отправи поз-
дравления към всички во-
еннослужещи, въоръжените 
полицейски сили и цивил-
ните служители в армията.

Той подчерта, че е необ-
ходимо да се ускори модер-
низацията на въоръжените 
сили и стриктно да се из-
пълняват задачите, възло-
жени от партията и народа. 

„Армията трябва да изпъл-
нява мисиите си, да се адап-
тира към специалната сре-
да и да бъде в пълна го-
товност за военни действия, 
да гарантира сигурността 
на въздушното простран-
ство, да приложи новото 
оборудване в практиката, 

да координира развитието 
на военновъздушните и су-
хопътните сили с наземни-
те навигационен и радарен 
корпус и корпуса за елек-
тронно противодействие, 
както и да повиши цялост-
но бойните си способности“, 
посочи още Си Дзинпин.

В

Авиационното изложение  
в Чанчун приключи с рекорден 
брой посетители

Нов маршрут свързва Тиендзин 
с Южна Америка

азгодишното авиа- 
ционно изложение 
в Чанчун, Северо-
източната провин-
ция Дзилин, при-
влече рекордните 

650 000 посетители.
По време на петдневно-

то събитие военновъздуш-
ните сили на Китай по-
казаха своите невероятни 
умения в множество въз-
душни изпълнения, демон-
стрираха възможностите 
на разработените в страна-
та изтребители, транспорт-
ни и учебни самолети, из-
вършиха групови полети и 
симулираха въздушен бой. 
Своя официален дебют  
направиха китайският само- 

ораб за морско карго хвърли 
котва неотдавна в пристанище 
Тиендзин, отбелязвайки откри-
ването на нов директен транс-
портен маршрут между централ-
ното пристанище на Северен 

Китай и Южна Америка.
Девет 35 000-тонни карго кораба, уп-

равлявани от китайската компания Wan 
Hai Lines, ще обслужват маршрута, пре-
минавайки по пътя през пристанища в 
Мексико, Панама, Колумбия и Еквадор. 
Новият маршрут ще намали времето за 

транспорт с цели 30 процента. „Стоките, 
особено замразени морски дарове, плодове 
и зеленчуци от Южна Америка, ще бъдат 
транспортирани до Тиендзин само за 25 
дни“, заяви представител на компанията.

За да улеснят експлоатацията на но-
вия маршрут, пристанищните власти на 
Тиендзин са координирали работата си 
с местните морски, гранични инспек-
ционни и митнически администрации, 
за да подобрят ефективността, логисти-
ката и процедурите за митническо ос-
вобождаване.  

Т

К

лет YY-20, който се зарежда 
във въздуха, стелт изтреби-
телят J-20 и многоцелевият 
изтребител J-16. 

В рамките на деня на от- 

ворените врати бяха пока-
зани общо 45 самолета от 
13 типа във въздуха и 137 
комплекта оборудване от 
96 вида на земята.

Си Дзинпин призова да  
се ускори модернизацията  
на армията
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К

У

итай е важен 
партньор за Бо-
ливия и тяхното 
двустранно съ-
трудничество е 
от полза не са-

мо за двете страни, но и 
за целия свят, заявява пре-
зидентът на Боливия Луис 
Арсе, цитиран наскоро от 
агенция Синхуа.

„Китай е много важен 
партньор за нас не само от 
търговска и икономическа 
гледна точка, но и защо-
то нашите връзки с Китай 
имат дълга история. Има-
ме много общи идеи“, каз-
ва Луис Арсе в ексклузивно 
интервю за Синхуа в куло-
арите на срещата на върха 
между Европейския съюз и 

Общността на държавите от 
Латинска Америка и Кари-
бите (CELAC). Както посо-
чи Арсе, Боливия и Китай 
имат приятелски отноше-
ния, тъй като и двете стра-
ни се подкрепят взаимно 
по широк кръг въпроси в 
много международни мно-
гостранни платформи. „Ние 
споделяме мироглед, осно-
ван на принципа на много-
странността“, подчерта бо-
ливийският президент.

Говорейки за сътруд-
ничеството в рамките на 
„Един пояс, един път“ и 
изграждането на общност 
с обща съдба за човечест-
вото, Луис Арсе отбелязва, 
че има големи очаквания 
и планове за постигане на 

тези цели. Като развиваща 
се страна, Боливия също 
търси по-голямо развитие 
въз основа на собствения си 
икономически модел и мо-
же да се възползва от зна-
нията за развитие на Китай 
и да ги включи в своя мо-
дел, споделя Арсе. Държав-
ният глава заявява, че Бо-
ливия е богата на природ-
ни ресурси, а Китай разпо-
лага с напреднали техноло-
гии. „Можем да използваме 
това в полза на целия свят 
и особено на хората, кои-
то живеят в бедност“, каз-
ва той. Опитът на Китай в 
справянето с неравенство-
то и намаляването на бед-
ността трябва да бъде про-
учен, смята Арсе.

Боливийският президент 
смята, че системата на гло-
бално управление в момен-
та претърпява огромни про-
мени – САЩ и Европа пре-
живяват икономическа кри-
за, изправени са пред много 
проблеми, докато държави, 
като страните от БРИКС, 
са във възход. 

Арсе изказа несъгласие 
с някои западни страни, 
които говорят за „разкъс-
ване на връзките“ или за 
„намаляване на рискове-
те“ в отношенията с Китай. 
Според него тези страни 
искат да прокарат собстве-
ните си интереси, като съ-
щевременно създават преч-
ки за страните с нововъз-
никващи пазари.

правлението за 
обществена сигур-
ност на град Ухан, 
провинция Ху-
бей, съобщи, че в 
мрежата на Цен-

търа за сеизмично наблю-
дение на града е бил им-
плантиран вирус тип „тро-
янски кон“. Установено е, че 
инцидентът е кибератака, 

инициирана от правител-
ствена хакерска група на 
чужда държава, отбелязва 
Радио Китай за чужбина.

Съвременният начин за 
водене на война е изключи-
телно многообразен и гра-
ниците между граждан-
ски и военни обекти ста-
ват все по-размити, а пре-
цизните удари придобиват 

все по-голямо значение, от-
белязва радиото. За целта 
е необходима повече гео-
ложка и топографска ин-
формация. 

Радиото напомня, че 
САЩ са провели редица си-
мулирани атаки по близо  
10 000 ключови цели по све-
та с помощта на геолож-
ка разузнавателна инфор- 

мация, осигурявайки важни 
данни за прецизните си уда-
ри. От данните на Центро-
вете за сеизмично наблюде-
ние може да се получи под-
робна геоложка и топограф-
ска информация за Китай. 
Ето защо САЩ извършват 
кибератаки срещу тях.

страницата подготви  
Любомир михайЛов

Луис Арсе: Китай 
е много важен 
партньор за нас не 
само от търговска 
и икономическа 
гледна точка, 
но и защото 
нашите връзки с 
Китай имат дълга 
история. Имаме 
много общи идеи

сАЩ са провели 
редица симулирани 
атаки по близо  
10 000 ключови цели 
по света с помощта 
на геоложка 
разузнавателна 
информация

Н
аскоро „избягва-
не на риска“ бе-
ше заменено с 
„отделяне“ в но-
вата реторика 
на някои запад-

ни политици, когато гово-
рят за икономически отно-
шения с Китай. Така наре-
ченото избягване на риска 
по своята същност е поли-
тизиране и идеологизиране 
на икономическите пробле-
ми, то нарушава икономи-
ческите правила, подкопава 
сигурността и стабилността 
на производството и вериги-
те за доставки.

„Теорията за отделяне“, 
пропагандирана от бивша-
та администрация на САЩ, 
се оказа нереалистична, по-
сочва People‘s Daily Online. 

Въпреки че настоящото 
правителство на САЩ от-
белязва, че „то не възнаме-
рява да оказва натиск вър-
ху Китай“, действията му 
за намеса и подкопаване 
на китайско-американски-
те икономически връзки 
чрез политически методи 
не са се променили. Първо, 

конкретното проявление на 
„намаляване на риска“ про-
дължава да бъде техноло-
гична блокада, проверка на 
инвестициите и премества-
не на веригите за доставки. 
Второ, истинската цел на 
„намаляването на риска“ е 
да се сдържа Китай и да му 
се оказва натиск.

„Избягването на риска“ 
няма да може да разреши 
трудната ситуация, в която 
се намират САЩ в иконо-
мическите си отношения с 
Китай. От една страна, Ва-
шингтон разбира, че „раз-
късването на връзките“ ще 
навреди на собствените му 
интереси, а от друга страна, 
за САЩ е трудно да се отър- 
ват от натрапчивата мисъл, 
че Китай е „въображаем  
противник“. Тук се проявя-
ва противоречивата пози-
ция на САЩ.

Китай е възможност, а 
не „риск“. Страната е втора-
та по големина икономика, 
най-големият производител 
и първата търговска стра-
на в света. Китай е основ-
ният търговски партньор за 

повече от 140 страни и реги-
они по света и дава тласък 
на световния икономиче-
ски растеж. Според Opening 
World Report 2022 КНР е по-
стигнала напредък в поддър-
жането на външна отворе-
ност на високо ниво, пре-
връщайки се във важна си-
ла в насърчаването на ико-
номическата глобализация.

Според главния меж-
дународен коментатор на 
Financial Times Гидиън Рах-
ман, позицията за „нама-
ляване на риска“ по отно-
шение на Китай е огромна 
опасност сама по себе си. 

Една от целите на амери-
канските спекулации за „на-
маляване на риска“ е САЩ 
да спечелят на своя страна 
съюзници. По този начин 
те искат да ограничат Ки-
тай в икономическата сфе-
ра. Но американските съю-
зници се страхуват от щети-
те, които подобни полити-
чески изчисления могат да 
нанесат на собствените им 
интереси.

Според проучване, в 11 
страни от ЕС и публикувано 

от Европейския съвет за 
външни отношения, 43% от 
анкетираните смятат Китай 
за „партньор“. 

Азиатско-тихоокеанският 
комитет на германския биз-
нес отбелязва, че „стратегия- 
та за диверсификация не 
трябва да зависи от отдале-
чаване от китайския пазар“.

Унгарският министър на 
външните работи и иконо-
мическите отношения Пе-
тер Сиярто заяви, че Евро-
па агресивно се стреми да 
намери начин за прекратява-
не на връзките с Китай или 
за да намали риска, като не 
вижда друг изход.

В свят на нарастваща 
нестабилност и несигур-
ност всички страни имат 
свои собствени опасения. 
Въпреки това използване-
то на националната сигур-
ност като извинение за на-
сърчаване на протекциони-
зма и възпиране на други 
държави само ще увеличи 
рисковете и ще създаде по-
вече проблеми, посочва в 
заключение Радио Китай за 
чужбина.

Липсата на сътрудничество заради „избягване 
на риска“ е най-голямата опасност

Президентът на Боливия Луис Арсе: 
Сътрудничеството с Китай е от полза за целия свят

Кибератака на САЩ с вирус тип „троянски кон“ 
срещу центрове за сеизмично наблюдение в Китай

Главният 
международен 
коментатор 
на „Файненшъл 
таймс“ Гидиън 
рАхмАн смята, 
че позицията 
за „намаляване 
на риска“ в 
политиката към 
Китай е сама по 
себе си огромна 
опасност 
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Корейският полуостров често привлича вниманието на 
световните медии, за съжаление, не само заради богатата 
си история, култура и забележителности, но и заради 
напрежението между северна и Южна Корея. Това напрежение 
се засилва от факта, че от повече от 70 години сАЩ се месят 
в делата на корейците в рамките на своята стратегия за 
поддържане на военно присъствие на различни ключови точки в 
евразия. В днешно време Корейският полуостров продължава да 
бъде важен за сАЩ, защото военното им присъствие там може 
да се разглежда като заплаха не само за северна Корея, но и за 
Китай и русия. 

алцина знаят, че всъщ-
ност при най-кървавата 
ескалация между Севе-
ра и Юга, а именно т.
нар. Корейска война от 
1950 до 1953 г., американ-

ската армия е победена... от Китай, 
напомня Радио Китай за чужбина в 
ретроспекция на драматичните съби-
тия на Корейския полуостров в среда-
та на миналия век. Защото КНР то-
гава помага на Корейската народно-
демократична република да се защи-
ти от американците, които заплаш-
ват в даден момент да прегазят се-
вернокорейците и да подложат стра-
ната на големи разрушения, в т. ч. с 
тежки бомбардировъчни кампании и 
превъзхождаща сухопътна сила. По 
това време Китай сам е току-що из-
лязъл от конфликта със силите на 
Гоминдана на Чан Кайши, а пет го-
дини по-рано и от Втората световна 
война, където страната дава милиони 
жертви, убити от японските нашест-
веници. И въпреки че по това време 
младата КНР не е днешният иконо-
мически гигант, а все още бедна и 
селска държава, тя успява да помогне 
на Пхенян да отблъсне САЩ, не поз-
волявайки на целия полуостров да се 
превърне в американска военна база.

Нахлуването на САЩ в Корея бе 
сурова геополитика

Разбира се, надали някой може да 
приеме за чиста монета твърдения-
та, че САЩ са нахлули в Корея, за 
да пазят демокрацията и Южна Ко-
рея от „комунистите“. Обяснението 
не е свързано с клиширани приказ-
ки за „демокрация“, „човешки пра-
ва“ и други любими наративи на ня-
кои историци и медии от Запада, а 
с чистата и сурова геополитика. Ко-
рейският полуостров е голям, гъсто-
населен, има минерални ресурси и 
най-важното, позволява на америка-
нците да застрашават по това време, 
както Китайската народна републи-
ка, така и Съветския съюз. Контро-
лът над цяла Корея щеше да позво-
ли на Вашингтон да разположи ко-
лосални военни сили на полуостро-
ва, които да могат в един момент или 
да ударят по голямото далекоизточ-
но пристанище на СССР - Владивос-
ток, или в друг момент да застрашат 
Манджурия (Североизточен Китай). 
Географията е такава, че абсолютен 
контрол над Корея би дал на аме-
риканците и сериозно предимство в 
морския театър на евентуални бой-
ни действия в Източнокитайско море.

Неслучайно Мао Дзъдун казва: 
„Да влезем във войната е в голяма 
наша полза; в голям минус ще ни 
е, ако не влезем във войната“. Ки-
тайският лидер е осъзнавал, че ако 
цяла Корея падне под американски 
контрол, нищо няма да спре САЩ 
да застрашават както Манджурия, 

М

така и Източнокитайско море, вклю-
чително цялото гъстонаселено източ-
но крайбрежие на Китай. В този сми-
съл, за да предотврати разполагането 
на стотици хиляди вражески войни-
ци по границите си, Китай решава 
да помогне на своя съсед Корея. То-
ва се признава и от доайена на аме-
риканската дипломация Хенри Ки-
синджър в книгата му „Дипломаци-
ята“: „Мао има причина да заключи, 
че ако не спре Америка в Корея, мо-
же да му се наложи да се бие с Аме-
рика на китайска територия“.

Доброволците от КНР надвиха 
американската суперсила

Китай влиза във войната през ок-
томври 1950 г., когато Северна Корея 
вече едва се държи пред напора на 
огромните американски, южнокорей-
ски и други военни сили, които вече 
напират на територията й. Противно 
на спекулациите на някои американ-
ски и южнокорейски историци, Китай 
не влиза в конфликта по свое усмо-
трение, а едва след покана от страна 
на севернокорейското правителство. 
Севернокорейският външен министър 
и лидерът Ким Ир Сен пишат спе-
циално писмо до „уважавания дру-
гар Мао Дзъдун“, искайки помощ от 
своите китайски съседи.

От китайска гледна точка наме-
сата на КНР е справедлива, защо-
то китайските доброволци и държа-
ва помагат на съседна страна, коя-
то е на ръба на военен колапс, да за-
щити своята територия, а също та-
ка, помагайки на севернокорейците, 
действат превантивно и срещу беда-
та, която би надвиснала над Китай, 
ако американците овладеят цяла Ко-
рея. Неслучайно в Китай наричат то-
зи конфликт „войната за възпиране 
на американската агресия и помощ 
на Корея“.

Американският генерал Дъглас 

Как Китай победи САЩ на Корейския полуостров 
и спря една от най-големите им военни инвазии

Делегации от Русия и Китай, ключовите съюзници на Северна Корея в 
Корейската война, се събраха в Пхенян преди дни, за да отпразнуват „Деня на 

победата“ на Северна Корея във войната срещу САЩ през 1950 – 1953 г.

Маккартър към октомври 1950 годи-
на е уверен, че военният потенциал 
на Северна Корея е унищожен. Про-
тив всякаква логика и здрав разум, 
той изпраща войски в най-северни-
те части на Северна Корея, но там 
американците ги очаква изненада - 
хиляди китайски военни доброволци, 
които започват да изтласкват амери-
канците. На 1 ноември китайците по-
беждават американците при Унсан.

През януари 1951 г. силите на САЩ 
и Южна Корея продължават да отстъп-
ват пред китайско-севернокорейските 

бойци, а президентът Труман дори 
обявява, че Вашингтон ще обмисля 
дали да не използва атомно оръжие.

За да си представим колко много 
намесата на китайските доброволци 
променя играта за САЩ, нека да ка-
жем, че бюджетът им за отбрана за 
фискалната 1952 г. скача от 13 мили-
арда по-рано до 55 милиарда долара. 
На 4 януари 1951 г. американците 
евакуират дори Сеул, опасявайки се, 
че няма да устоят на натиска. По то-
ва време войната се е обърнала до 
такава степен, че тези, които по-ра-
но са били на крачка да превземат 
цяла Северна Корея, сега самите се 
изтеглят от южнокорейската столи-
ца. В крайна сметка Сеул е взет от-
ново от китайско-севернокорейските 
сили след тежки боеве, като се има 
предвид, че САЩ ангажират не само 
стотици хиляди свои войници, но и 
части от целия Запад. Така например 
само Британската общност осигуря-
ва за войната на САЩ 50 000 вой-
ници. Дори една Турция предоставя 
на САЩ 5000 войници за инвазията 
в Корея. Друг интересен факт е, че 
по това време нито Китай, нито Се-
верна Корея имат добро въоръжение 
в сухопътните сили, а що се отнася 
до ВВС, двете страни практически 
нямат нищо, което да се доближи 
до американското въздушно господ-
ство, което е установено над Корей-
ския полуостров. Въпреки предим-
ствата, които САЩ имат, китайците 
и севернокорейците успешно се сра-
жават до края на войната, като успя-
ват да възстановят границите по 38-
ия паралел.

САЩ не успяват да наложат 
тотално господство над Корейския 

полуостров
На първо място последствията от 

войната са, че Северна Корея запаз-
ва своята независимост, а САЩ не 

успяват да наложат тотално господ-
ство над Корейския полуостров. Не-
що повече, в известен смисъл САЩ 
губят международен престиж и оре-
ола си на непобедимост. За съжале-
ние, разделението на корейския на-
род продължава и до днес, но след 
победата на китайците и северноко-
рейците в тази война (победа, защо-
то САЩ не успяват да постигнат це-
лите си) мирът на полуострова про-
дължава повече от 70 години. За да 
гарантират стратегическите си ин-
тереси, през цялото това време, та 
чак до ден днешен, САЩ държат ог-
ромни военни сили в Южна Корея.

Напрежението остава и днес
За съжаление, напрежението меж-

ду Северна и Южна Корея продъл-
жава да съществува, а обединението 
на полуострова не се вижда в обозри-
мото бъдеще, коментира Радио Ки-
тай за чужбина. Северна Корея про-
дължава да е подложена на тежки 
санкции от САЩ и съюзниците им, 
което особено след разпада на СССР  
доведе до тежки проблеми в страна-
та, включително и глад. Присъстви-
ето на американски войски на полу-
острова кара севернокорейците да 
приоритизират въоръжените си си-
ли пред други разходи. Южна Корея 
от своя страна често се люшка меж-
ду желанието си да провежда незави-
сима политика и да защитава своите 
национални интереси в икономика-
та (и не само), и американското ге-
ополитическо влияние.

Факт е обаче, че Китай е най-го-
лемият партньор и на двете страни. 
И докато за Северна Корея положе-
нието е повече или по-малко ясно, за-
щото страната е подложена на меж-
дународна изолация от Запада, то за 
Южна Корея, която се смяташе едва 
ли не за зависима от САЩ, не всич-
ко е толкова просто. Най-големият 
търговски партньор на Южна Ко-
рея е Китай. От 1986 г. Сеул и Пекин 
имат дипломатически отношения, а 
южнокорейците вече признават КНР 
за единствен легитимен представи-
тел на китайския народ. Въпреки то-
ва понякога, както неотдавна се слу-
чи, някои южнокорейски политици 
под американско давление си позво-
ляват да правят коментари по Тай-
ванския въпрос. Но Южна Корея не 
може да си позволи, въпреки нати-
ска на САЩ, да скъса с Китайска-
та народна република, защото освен 
близки култури и богата обща исто-
рия, двете страни са много свърза-
ни и икономически. Близо 20 % от 
износа на Южна Корея е за Китай. 
Стокооборотът между тях е цели 140 
милиарда долара.

Много е важно, че Китай винаги 
се е застъпвал за диалог около Ко-
рейския полуостров и разбирателство 
между Севера и Юга. Не същото мо-
же да се каже за други външни фак-
тори, които винаги са се опитвали да 
разпалват напрежение. Ясно е, че са-
мо едно всеобхватно сътрудничество 
и диалог между Северна Корея, Юж-
на Корея, Китай, Русия и други фак-
тори в региона може да гарантира 
запазването на мира и последващи 
стъпки към деескалация вместо към 
милитаризация и конфронтация. Да-
ли ще видим такова нещо, времето 
ще покаже, отбелязва в заключение 
Радио Китай за чужбина.
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Пекин предлага нова 
редица от мерки за 
подкрепа на частната 
икономика

Китай ще засили макроикономическите мерки  
за икономическото възстановяване

а 19 юли беше публи-
кувано „Становище на 
ЦК на ККП и Държав-
ния съвет за насърчава-
не на развитието и рас-
тежа на частната иконо-

мика“. В документа се предлага по-
редица от основни мерки и се дава 
нов израз на позиционирането на 
частната икономика. Нека заедно 
разгледаме важните сигнали, кои-
то са представени в насоките на 
централното правителство.

„Частната икономика е нова си-
ла за насърчаване на модернизация-
та в китайски стил, важна основа 
за висококачествено развитие и ва-
жна сила за насърчаване на всеоб-
хватното изграждане на социалис-
тическа модерна система в наша-
та страна. Частната икономика ще 
спомогне за реализирането на це-
лите на „втората стогодишнина“.“ 
Това се казва в откриващата глава 
на становището, разглеждайки въ-
проса за мястото на частната ико-
номика в страната. „Частната ико-
номика е нова сила за насърчава-
не на модернизацията в китайски 
стил“ е най-важната част от опре-
делението.

„Тази нова формулировка оз-
начава, че значението на частната 
икономика е допълнително засиле-
но.“ Джу Къли, основател и пре-
зидент на Националния институт 
за изследване на новата икономи-
ка и главен директор на Мозъчния 
тръст за нова икономика коменти-
ра, че частните предприятия игра-
ят все по-важна роля в насърчава-
нето на икономическото развитие, 
увеличаването на заетостта и на-
сърчаването на иновациите.

Статистиката показва, 
че частната икономика 
на Китай допринася 
за повече от 50% от 
данъчните приходи, 
повече от 60% от 
БВП, повече от 70% 
от постиженията на 
технологичните иновации, 
повече от 80% от 
заетостта в градовете и 
повече от 90% от броя на 
предприятията като цяло.
В момента има нужда от до-

пълнително стимулиране на жиз-
неспособността на частната иконо-
мика. По данни на Държавно ста-
тистическо управление през първа-
та половина на годината частните 
инвестиции са намалели с 0,2%. 
Следователно този важен документ 
идва точно навреме с цел да бла-
гоприятства повишаването на до-
верието в развитието на частна-
та икономика и стабилизирането 
на очакванията на частните пред-
приятия и самите предприемачи.

Този документ предлага 28 кон-
кретни мерки в шест основни ас-
пекта, включително непрекъснато 
оптимизиране на средата за разви-
тие на частната икономика, увели-
чаване на политическата подкре-
па за частната икономика, укреп-
ване на правната защита за раз-
витието на частната икономика, 
фокусиране върху насърчаването 
на висококачественото развитие 
на частната икономика, насърча-
ване на здравословния растеж на 
предприемачите и продължаване 

ържавната коми-
сия за развитие 
и реформа про-
веде пресконфе-
ренция вчера за 
икономическа-

та ситуация през първата 
половина на годината. На 
нея бе заявено, че през след-
ващия етап политиката за 
макроконтрола в страната 
ще се съсредоточи върху пет 
аспекта. 

Първо, ще се придържа 
към стабилния напредък,

енергично ще насърчава за-
етостта и ще прилага други 
мерки за увеличаване на до-
ходите на гражданите и раз-
ширяване на потребление-
то. Освен това ще стимули-
ра потреблението на дреб-
но, ще ускори изграждането 

на съоръжения за зарежда-
не на електрически автомо-
били и паркинг зони и ще 
насърчи продажбите на пре-
возни средства. 

Второ, ще се придържа 
към самостоятелност 
и непрекъснато ще се 
самоусъвършенства, 

ще ускори изграждането на 
модерна промишлена сис-
тема, подкрепена от реал-
ната икономика, и енергич-
но ще подобрява научните 
и технологични иновацион-
ни способности. 

Трето, ще се придържа 
към реформи и отваряне, 

ефективно ще стимулира 
жизнеността и ендогенна-
та сила на пазарните су-
бекти. В същото време е 

Н
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на създаването на социална ат-
мосфера, която облагодетелства 
и насърчава развитието на част-
ната икономика.

Сред тях има поредица от мер-
ки, които отговарят своевременно 
на притеснения, изразени от пред-
ставителите на бизнес кръговете 
в страната.

В отговор на опасенията относ-
но финансовите затруднения и скъ-
пото финансиране, „Становището 
на ЦК“ предлага подобряване на 
системата за кредитен рейтинг и 
оценка на малки, средни и микро 
предприятия и отделни промишле-
ни и търговски домакинства. Съ-
що така се предлага подкрепа на 
квалифицирани частни МСП за 
набиране на средства на пазара на 
облигации, насърчаване на квали-
фицирани частни предприятия да 
издават корпоративни облигации 
за технологични иновации и на-
сърчаване на специалния план за 
подкрепа за финансиране на об-
лигации на частни предприятия 
за разширяване на покритието на 
кредитното състояние.

В отговор на опасенията относ-
но непостоянни и нестабилни по-
литики, насоките предложиха про-
цедури за коригиране на полити-
ките, свързани с предприятията, 
да се прилагат в съответствие със 
законите и разпоредбите и да се 
определи разумен преходен период 
според действителната ситуация. 

Укрепване на изграждането на ре-
гулаторна стандартизация, оповес-
тяване на регулаторни стандар-
ти и правила в съответствие със 
закона и повишаване на стабил-
ността и предвидимостта на ре-
гулаторните системи и политики. 
Ще се подобряват справедливост-
та, стандартизацията и оптимизи-
рането на процесите на надзора и 
премахване на селективното пра-
воприлагане.

Джу Къли вярва, че това ще 
гарантира еднаквостта и рацио-
налността на надзора, ще избегне 
несъответствията в регулаторните 
стандарти между различните от-
дели, ще намали тежестта върху 
предприятията, ще избегне преко-
мерния надзор и тромавите про-
цедури и ще помогне на частна-
та икономика с лекота да продъл-
жи добрия темп на развитието си.

„Този важен документ не само 
засилва акцента върху и подкрепа-
та за частната икономика, но съ-
що така предоставя по-мощна по-
литическа гаранция за развитието 
на частната икономика в новата 
ера чрез поредица от нови мерки 
за нормализиране и върховенство 
на закона, допълнително стабили-
зира очакванията, повишава дове-
рието, чувството за сигурност и пе-
чалба в развитието на предприе-
мачеството и насърчава по-силно-
то и по-здраво развитие на иконо-
миката“, каза още Джу.

необходимо да се ускори 
прилагането на спасител-
ни политики за подпомага-
не на предприятията. По от-
ношение на облекчаването 
на трудностите на реалната 
икономика, ще се засилят 
усилията за подпомагане 

на предприятията в спра-
вянето с дълговете, особе-
но на малките и средни-
те, ще продължи оптими-
зирането, подобряването и 
прилагането на политиките 
за намаляване на данъци-
те и таксите, както и ще се 

насърчава висококачестве-
ното развитие на инициати-
вата „Един пояс, един път“. 

Четвърто, ефективно 
ще се предотвратят 

предизвикателствата 
от вътрешни и външни 

рискове, 
непрекъснато ще се отстра-
няват скритите опасности 
при разрешаването на въ-
проси, свързани с недвижи-
мите имоти, местните дъл-
гове, финансите и други об-
ласти и енергично ще се по-
добрява капацитетът за про-
доволствената сигурност и 
енергийните ресурси. Пето, 
народът ще продължи да е 
в центъра на вниманието, 
ще се подобряват доходите 
на населението и стандар-
тът на живот.
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Историята на това забележително откритие е сравнително нова. 
През 30-те години на миналия век, по време на археологични разкопки 
в Джоукоудиен – селище близо до Пекин, археолози са открили костни 
останки на човек, датирани според изследванията на възраст между 
680 и 780 хиляди години. В края на същия период, между 1929 и 1937 г.,  
в дъното на въпросната пещера са открити 15 части от черепи,  
11 челюсти, множество зъби, някои скелетни кости и много каменни 
инструменти. Тяхната възраст се оценявана 500 до 300 хиляди години. 
В горната част на пещерата, на същото място, през 1933 г. са 
открити при разкопки останки от древни хора.
Така се ражда биографията на синантропа – Китайския човек. 

зАбележителноСти

овечето изслед-
вания на остан-
ките са направе-
ни от канадския 
археолог Дейвид-
сън Блек, почи-

нал през 1934 г. До 1941 г., 
уникалните останки са из-
следвани и от германеца 
Франц Вайденрайх. По-къс-
но, по време на Втората све-
товна война, оригиналните 
костни останки са били из-
губени, но са оцелели мно-
жество отливки и подроб-
ни научни описания.

Всъщност тези открития 
имат и свои предшествени-
ци. През 1921 г. шведският 
геолог Йохан Гунар Андер-
шон и американският па-
леонтолог Уолтър Грейн-
джър също работят в ра-
йона на Джоукоудиен в тър-
сене на вкаменелости. Ан-
дершон е работил по това 
време като съветник по ми-
нералните ресурси в Ми-
нистерството на земедели-
ето и търговията на Ки-
тай. Местни каменоделци 
го изпращат на едно място, 

П

Праистория: Китайският човек

наричано Хълмът на драко-
новите кости. Aндeршoн не 
открива там очаквани на-
ходки на кварц, но попада 
на уникални костни фоси-
ли. Веднага осъзнал значе-
нието на находката си, той 
се обръща към колегата си: 
„Сега трябва да открием кой 
е този примитивен човек!“.

Помощникът на Андер-
шон, австриецът Ото Ждан-
ски, започва с група работ-
ници активни изкопни ра-
боти. Той открива фосили-
зирани човешки кътници. 
През 1923 г. Ото Ждански 
отново се завръща в Джоу-
коудиен, и след това изпра-
ща резултатите от две раз-
копки за анализ в шведския 
университет Упсала. През 
1926 г. Андершон публику-
ва данните за откриването 
на двата кътника, а на свой 
ред Ждански публикува ре-
зултатите от своите изслед-
вания. Новината развълну-
ва научния свят, тъй като 
все още не са известни ни-
какви данни за древни хора 
или наличието на човешки 

ресурси в Китай, та дори и 
в цяла Азия.

Канадският анатом Дей-
видсън Блек от Медицин-
ския колеж в Пекин, впечат-
лен от резултатите на Ан-
дершон и Ждански, успя-
ва да получи финансиране 
от Фондация „Рокфелер“ и 
през 1927 г. продължава раз-
копките, които се извърш-
ват съвместно от китайски 
и западни учени. 

 Черепът на Синантроп
Ученият Д. Блек пуб-

ликува статия в списание 
Nature, в която констатира 
значението на новите ан-
тропологически находки в 
Китай и ги причислява към 
един неизвестен дотогава 
нов прачовешки вид и род, 
който нарича Sinanthropus 
pekinensis (Пекински синан-
троп). Въпреки това много 
учени са скептични по от-
ношение на тези изводи от 
изследването, основаващи 
се само на няколко зъби. 

През 1928 г. вече са откри-
ти долната челюст, някол- 

ко зъба и черепни фрагмен-
ти. Ученият Д. Блек публи-
кува резултатите от нови-
те си открития и получава 
втори грант от 80 000 дола-
ра, които са били използ-
вани за създаването на из-
следователска лаборатория 
за работа по Пекинския си-
нантроп.

Разкопките на обекта 

вече продължават изця-
ло под ръководството на 
китайските археолози Ян 
Джъндзян, Пеи Уенджон и 
Дзя Ланпо. Всеки ден до 
сто души са били наема-
ни за работа по разкопки-
те. През 1930 г. е откри-
та втората горна част на 
череп. През 1935 г., след 
смъртта на ръководителя 

Бюст на Синантроп  
в музея в  Джоукоудиен, Китай

Черепи на Синантроп (реконструкция).  
Музей по естествена история, Вашингтон, САЩ
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на лабораторията Дейвид-
сън Блек, работата се поема 
от Дзя Ланпо. През следва-
щата 1936 г. са открити три 
горни части от древни чере-
пи. Като цяло по време на 
разкопките са били откри-
ти повече от 200 човешки 
фосила (включително шест 
черепа или горни части на 
черепи, 19 големи и мно-
жество малки фрагменти 
от черепи, 15 на челюсти, 
157 зъба, три вкаменелос-
ти от раменна кост, една 
от ключица, една бедрена 
кост и пищял), като е уста-
новено, че са принадлежа-
щи на повече от 40 древни 
хора. Разкопките са спре-
ни през 1937 г. заради на-
чалото на Китайско-япон-
ската война.

Изчезналите фосили
Изкопаемите останки 

от Синантроп са прибра-
ни на сигурно място в из-
следователска лаборато-
рия на пекинския Меди-
цински колеж. През ноем-
ври 1941 г. секретарят на 

емайл по връхната част на 
зъбите.

Начин на живот
Синантропите са били 

ловци и берачи. В пещера-
та край Пекин са открити 
множество останки от рас-
тения и животни. От фло-
рата присъстват елата, бо-
рът, върбата, брезата, липа-
та, мъхове и др. От живот-
ните са установени 96 ви-
да млекопитаещи, от тях 
половината – съвременни 

видове, а другата полови-
на – измрели. Срещат се 
кости на вълци, мечки, хи-
ени, саблезъби тигри, ти-
гри, древни слонове, носо-
рози, гигантски камили, 
коне, глигани, овни и т. н. 
70% от костите принадле-
жат на два измрели вида 
елени (2 – 3 хиляди остан-
ки), които очевидно са би-
ли основен рацион на си-
нантропите.

Четири от черепите имат 

увреждания, които Ф. Вай-
денрайх интерпретира ка-
то удари с тежки каменни 
предмети, докато са би-
ли живи. Много спорове 
предизвикват тъмните сло-
еве в изследваната пещера, 
най-големите от които дос-
тигат дебелина от 4 – 6 ме-
тра. Някои учени смятат, 
че това са пластове, кои-
то свидетелстват за умение-
то на синантропите да из-
ползват огъня. Последните 

лабораторията Ху Чъндзи ги 
опакова в пратка до САЩ, 
за да се съхранят до края 
на войната. Вкаменелостите 
изчезват по пътя към прис-
танищния град Цинхуандао 
в Северен Китай.

Оттогава на няколко пъ-
ти се правят опити да се 
намерят ценните кости, но 
всички са напразни. Въпре-
ки загубата на оригиналите 
в Пекин са запазени много 
отливки, чертежи и описа-
ния. Оригинални фосили-
зирани зъби се съхраняват 
в Университета в Упсала.

По-късни проучвания
След края на Втората 

световна война и създава-
нето на КНР, през 1949 г. 
разкопките отново са възо-
бновени. Те продължават и 
през годините 1951 г., 1958 – 
1960 и 1978 – 1980. В архео- 
логическия сезон на 1959 г.  
е открита друга челюст, 
принадлежаща на възраст-
на жена.

Синантропът става вто-
рата открита преходна фор-
ма между маймуната и чо-
века. При това намереният 
изкопаем материал е много 
богат и разнообразен. Си-
нантропът има костен стро-
еж, очевидно различен от 
маймунския, голям обем на 
мозъка, умеел е да използ-
ва каменни инструменти и 

Череп на Синантроп,  
съставен от различни черепи 
от пещерите в Джоукоудиен 
(реконструкция, с бяло са 
маркирани липсващите  
части  на черепа). 
Палеонтологически  
музей на Китай 

Горната пещера в Джоукоудиен

Тук е мястото, където е 
намерен Синантропът

изследвания обаче показ-
ват, че тъмните слоеве пред-
ставляват отлагания на ти-
ня, стичаща се в пещера-
та от околностите. Все пак 
има следи и от пепел, както 
и обгорени кости, така че 
синантропите очевидно все 
пак са имали опит с огъня, 
макар и в по-малки обеми, 
отколкото се е предполага-
ло по-рано.

В пещерата край Пекин 
са намерени огромно коли-
чество каменни инструмен-
ти – над сто хиляди. Това са 
върхове на стрели, специ-
ално оформени парчета ка-
мък, служили като домаш-
ни уреди и сечива. Използ-
ваният материал е кварц, 
пясъчник и варовик. Изде-
лията са примитивни, но 
се наблюдава постепенно 
по-голямо съвършенство в 
изработката от изследвани-
те долни (и по-древни) сло-
еве към горните. Размерът 
на първобитните инстру-
менти намалява и повече 
от тях се правят след вре-
ме от кварц и кремък, а не 
от пясъчник.

Това са само някои ин-
тригуващи щрихи от пра-
човешката история, измер-
вана не с десетки, не със 
стоици, а с хиляди векове. 
И в нея определено водещо 
място заема Синантропът – 
Китайският човек.

е владеел огъня. До ден дне-
шен останките от синатро-
пи представляват огромна 
научна ценност. Джоукоуди-
ен е най-богатото и систем-
но изучено място на погре-
бения на Изправения човек 
– Хомо еректус.

Като цяло скелетът на 
Синантропа, с изключение 
на черепа, прилича на ске-
лета на съвременния човек. 
Според изучаване на бедре-
ната кост ръстът на Синан-
тропа е 156 см за мъжете и 
144 см – за жените. Черепът 
е по-здрав, нисък и по-пло-
сък, отколкото при съвре-
менния човек. Надвеждови-
те дъги са изнесени напред. 
Обемът на главния мозък е 
средно 1059 мл (при разум-
ния човек, (Хомо сапиенс),  
1425 мл, а при шимпанзе-
то – 400 мл). Това е повече, 
отколкото при прародите-
ля, Умелия човек от Афри-
ка. Зъбите са по-големи и 
здрави, отколкото при Хомо 
сапиенс. Отличителна черта 
на ранните хора е кръгчето 
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Съвремие

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

идването на топ-
лите летни ме-
сеци в година-
та времето ста-
ва все по-горе-
що. В Китай от-

дават много голямо значе-
ние на това да се предпа-
зиш от слънцето и различ-
ните начини за това вече 
са „гореща тема“ в соци-
алните медии. „Сега тряб-
ва да нося слънчеви очила, 
слънчева шапка, слънцеза-
щитно облекло или „леде-
ни ръкави“, когато излизам. 
Вече не мога да нося шор-
ти или поли. Краката ми 
трябва да са плътно покри-
ти. Не искам да имам два 
цвята върху тялото си.“ То-
ва казва Сяо Ю, която пъ-
тува с велосипед в Пекин. 
Тя не е единствена. Млади-
те хора все повече обичат 
да покриват всички части 
от тялото си, за да се спа-
сят от изгаряне.

Ся Ян, родена през 90-
те години, започва да ку-
пува слънцезащитни дре-
хи и маски през 2017 г. Тя 
казва, че тогава много хо-
ра все още не разбират за-
що през лятото трябва да 
се облича толкова много и 
често я спирали по улица-
та, за да я разпитват. Някъ-
де по същото време в ин-
тернет започват дискусии 
кое всъщност е по-добре за 
използване – „химически-
ят слънцезащитен крем“ и 
„физическият слънцезащи-
тен крем“. В сравнение с не-
приятностите по нанасянето 

ано сутринта Лин 
Хунцян и колеги-
те му обуват гуме-
ните обувки, взе-
мат специални-
те ножове, слагат 

слънчевите шапки и изли-
зат от защитната станция. 
Той постъпва на работа тук 
веднага щом завършва ко-
лежа през 2010 г. и вече има 
натрупан 13-годишен опит 
като рейнджър в Национал-
ния природен резерват „Уо-
лун“ в провинция Съчуан. 
Той наблюдава постоянни-
те маршрути на пандите в 
местообитанието им, търси 
нерегистрирани екземпля-
ри и техните придружите-
ли, сменя картите с памет 
и батериите на инфрачер-
вените камери за наблюде-
ние. Всеки път, когато изли-
за на патрул, Лин Хунцян е 
зает в продължение на ня-
колко дни.

„В резервата има 64 фи- 

ксирани маршрута за на-
блюдение, а за 19 от тях от-
говаря нашата охранител-
на станция“. Лин Хунцян 
казва, че на всеки три ме-
сеца трябва да обходят фи-
ксираните маршрути, които 
са под тяхната юрисдикция, 
да се потърсят и записват 
съответните следи от диви 
животни в районите им, да 
се следи за незаконното на-
влизане и сигурността на 
гигантските панди и био-
разнообразието на техни-
те местообитания. Днес те-
зи патрули са се превърна-
ли в институционализира-
на мярка.

Благодарение на тях Лин 
Хунцян е свидетел как се 
увеличава популацията на 
пандите в резервата от 104 
през 2014 г. на 149 в мо-
мента. През годините той 
е имал много срещи с те-
зи симпатични животни. 
През пролетта на 2015 г. 

С

Р

Слънцезащитните дрехи  
са най-новата мода в Китай

Младите 
защитници  
на пандите 

„слънцезащитни дрехи“, 
което е надхвърлило 1,33 
милиона споменавания на 
„слънцезащитни кремове“. 
Много модни блогъри и 
инфлуенсъри също препо-
ръчват и продават дрехи за 
предпазване от слънцето.

До 18 юни тази година 
продажбите на нови проду-
кти за слънцезащитни об-
лекла са се увеличили със 
180% на годишна база, а 
броят на слънцезащитните 
облекла, закупени от един 
потребител, е 2 до 3 пъ-
ти по-голям от този в ми-
налото.

от слънцезащитни облек-
ла. От водещия магазин за 
електронна търговия цена-
та на слънцезащитните дре-
хи на Bosideng варира от 199 
юана до 1019 юана. Аме-
риканската марка за към-
пинг оборудване The North 
Face също започна да про-
дава слънцезащитни облек-
ла, като цената надвишава 
1110 юана.

Защо марките, които 
се фокусират върху спор-
та, бельото, пухените яке-
та и модата заедно се на-
сочват към пазара на слън-
цезащитни дрехи? Тази го-
дина всички видове слън-
цезащитни продукти отбе-
лязаха растеж и секторът 
на слънцезащитните об-
лекла като цяло бързо се 
разрасна. Според скорошен 
доклад  „Перспективи за 
развитие и инвестицион-
на стратегия на китайската 
индустрия за слънцезащит-
ни облекла за 2023 – 2029 г.“ 
през последните години 
доставката и маркетингът 
на слънцезащитни облекла 
продължават да се разви-
ват и подобряват, а търсе-
нето на продукти е много 
силно. Пазарният размер 
на китайската индустрия 
за слънцезащитни облек-
ла нарасна от 45,9 милиар-
да юана през 2016 г. до 67,5 
милиарда юана през 2022 г.,  
с общ годишен темп на рас-
теж от 5,9%. Изчислено е, 
че размерът на пазара ще 
достигне 74,2 милиарда юа-
на през 2023 г.

и премахването на кремове-
те и спрейовете, тя предпо-
чита да носи дрехите и ак-
сесоарите, които физически 
предпазват от слънцето. По 
думите на Ся Ян, „сега поч-
ти всеки се замисля за това. 
В Китай хората предпочитат 
да им е малко по-топло, от-
колкото да почернят!“.

С настъпването на ви-
соките температури все 
повече потребители обръ-
щат внимание на слънце-
защитните дрехи. В соци-
алната платформа „Сяохун-
шу“ има 1,92 милиона бе-
лежки за ключовата дума 

Слънцезащитните дрехи 
са вече толкова популярни, 
че много известни марки, 
които се фокусират върху 
спортове на открито и мо-
да, навлязоха на пазара за 
слънцезащитни оборудва-
ния. Фирмите много чес-
то рекламират такива про-
дукти с интегрирани „нови 
технологии“ или нови мате-
рии, специализиращи в та-
зи нова мода.

Например китайската 
марка Bosideng, чийто ос-
новен продукт са големите 
пухени зимни якета, пусна 
на пазара и разнообразие 

например един селянин 
внезапно открива дива пан-
да край пътя и съобщава на 
охранителния участък. Лин 
Хунцян и колегите му оти-
ват заедно с местната гор-
ска полиция, за да спасят 
животното. Когато я откри-
ват, те разбират, че пандата 
е мигрирала от високопла-
нинския район към речното 
дефиле заради случайно за-
боляване. „Работихме заед- 
но, за да пренесем панда-
та в резервата за лечение. 
След по-малко от месец тя 
се възстанови и бе пусната 

на свобода“, разказва Лин 
Хунцян.

Заедно с ежедневно-
то патрулиране за защита 
на гигантските панди, той 
участва и в много специал-
ни проучвания на навици-
те им и предоставя матери-
ал от първа ръка за науч-
ните изследвания. През по-
следните години Лин Хун- 
цян има и нова задача – да 
води лекции за дивата при-
рода. Неотдавна група уче-
ници от начално училище 
в град Чънду го потърсиха, 
за да ги запознае с живота 

на пандите, и му зададо-
ха много въпроси: „Стра-
хуват ли се дивите панди 
от хората?“ „Колко панди 
има в едно котило?“ „Как-
во обикновено правят рей-
нджърите?“.

Лин Хунцян ги заведе на 
място, за да могат да наме-
рят те сами отговорите. В 
охранителната станция той 
ги развежда и им разказва 
за поведението на живот-
ните. По този начин учени-
ците научават много неща 
за гигантските панди и се 
учат да ги защитават.
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Българо-китайските културни 
връзки се задълбочават

приятели

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

ткакто свърши 
пандемията от 
КОВИД-19 и хо-
рата започнаха 
постепенно да 
се връщат към 

нормалния начин на живот, 
културата отново започна 
да си проправя път в еже-
дневието ни. Първоначал-
но това се случваше на ни-
во отделна държава, а днес 
вече – на интернационално 
равнище. 

Въпреки турбуленциите 
на световната политическа 
сцена, където различни дър-
жави се изправят една сре-
щу друга и си налагат санк-
ции – не само икономиче-
ски, но и засягащи култура-
та (излишно е да спомена-
ваме колко турнета и поста-
новки на артисти от голя-
ма величина бяха отмене-
ни само, защото са „русна-
ци“), мисията на всеки ди-
пломат, когато отиде в дру-
га страна, е да бъде и кул-
турен посланик.

България и Китай имат 
добри приятелски отноше-
ния от 1960 г. Макар на мо-
менти политиката да е въз-
препятствала те да се задъл-
бочават, днес дипломатите 
показват, че „политиката си 
е политика, но културата си 
е култура“. Още от начало-
то на годината Китайският 
културен институт в София 
показа намерението си да 
сближи двата ни народа, ка-
то отвори врати за взаимно-
то посрещане на китайската 
Нова година. Тогава столи-
чани имаха възможността 
да приготвят типични хра-
ни, а после да ги вкусят; 
да се запознават с гатанки, 
да изобразят калиграфския 

символ „фу“, носещ късмет, 
здраве, любов и благополу-
чие през годината, и да нау-
чат съвсем нови и интерес-
ни неща.

Няколко месеца по-къс-
но от Посолството на Ки-
тай  организираха състеза-
ние с драконови лодки по 
река Дунав, тръгвайки от 
град Русе.

Наскоро Фолклорен ан- 
самбъл към Пекинската 
танцова опера пресъздаде 
духа на Китай в 12 танца  
в няколко града у нас. От-
ново под егидата на Посол-
ството на Китайската на-
родна република трима пре-
подаватели с деветнайсет 
свои ученици посетиха Мез-
дра (където взеха участие 
в Международния фолкло-
рен фестивал „Фолклорна-
та магия на Мездра“), Че-
лопеч, София и др. населе-
ни места, където предста-
виха култура от различни 
провинция на Поднебесна-
та империя.

„Далански мешрел“, 
„Съревнование“, „Танцът на 
влюбените от Ниси“ бяха 
част от представлението в 
традиционен стил, съчетан 
с емоционалния и енерги-
чен дух на младите изпъл-
нители, колоритни костю-
ми, пленяваща хореогра-
фия, много емоция. Пред-
ставленията завладяха пуб-
ликата, за която нямаше 
достатъчно места и се нало-
жи някои гости да седят по 
стълбите, когато ансамбъ-
лът беше на гости в София. 

Голямо удоволствие дос-
тави на танцьорите и техни- 
те преподаватели да видят  
колко малки деца бяха до-
шли да ги гледат. Защото 

О

в България да видим още 
много неща, свързани с не-
обятната китайска култура! 
Хубавото е, че от организа-
торите полагат грижи тя да 
достигне до колкото се мо-
же повече хора, не само до 
живеещите в столицата и 
големите градове. Култура-
та е предназначена за все-
ки, тя не познава разлика 
между богати и бедни, об-
разовани и неуки, малки и 
големи.

Таня ГЛухчева

различни концерти и кул-
турни мероприятия. Да-
рия допълва: „Много хуба-
во танцуват, костюмите са 
много красиви. Китайки-
те са много красиви жени!“ 

„Много бързо приклю-
чи!“, присъединява се към 
нея 6-годишната й сестрич-
ка Велина. „Исках да тан-
цуват още и още!“

Едва половината годи-
на е минала. До края ос-
тават още няколко месе-
ца, през които се надяваме 

уважението, почитането и 
приемането на чужда кул-
тура трябва да започне в 
най-ранна детска възраст. 
Децата не са обременени 
от политика и възприемат 
всичко чисто и невинно. А 
това след години ги прави 
възрастни, които не стра-
дат от комплекси или пред-
разсъдъци. 

„Много ми харесаха ка-
ките и батковците“, споделя 
9-годишната Дария. Майка 
й я води още от малка по 

Проф. Бора Беливанова дари личната си колекция от книги  
на Китайския културен център в софия

Ценен подарък

еотдавна Китай- 
ският културен 
център в София 
получи ценен по-
дарък – бившият  
ръководител на 

катедрата „Китаистика“ на  
Софийския университет 
проф. Бора Беливанова, 
известен синолог и прево-
дач, дари на библиотеката 
на Културния център над 
80 книги от личната си ко-
лекция. От името на проф. 
Бора Беливанова дарение-
то извърши гл. ас. д-р Ве-
селин Карастойчев от ка-
тедра „Китаистика“ на Со-
фийския университет.

Професор Бора Бели-
ванова е работила в Ки-
тайската катедра на Софий-
ския университет и е извес-
тен преводач в областта на 

Н

китайската литература. Тя 
има богат изследователски 
опит, задълбочени акаде-
мични постижения и  из-
ключителен принос за кул-
турния обмен между Китай 
и България.

Колекцията от повече 

от 80 дарени книги включ-
ва българското издание на 
произведения на Лао Шъ 
и Мао Дун, както и мно-
го редки книги, обхваща-
щи китайската литерату-
ра, история, култура и дру-
ги области. Тази ценна 

литература допълнително 
ще обогати библиотечните 
ресурси на ККЦ, предоста-
вяйки повече академични 
материали и възможности 
за читателите, интересува-
щи се от китайска литера-
тура и история.

Тази колекция не само 
свидетелства за дълбоката 
любов на проф. Бора Бели-
ванова към китайската кул-
тура и искрените пожела-
ния за приятелство между 

Китай и България, но и на-
сърчава културния обмен и 
разбирателство между Ки-
тай и България и задълбо-
чава връзката на приятел-
ството между двата народа.

Библиотеката на Ки-
тайския културен център в 
София е отворена от октом-
ври 2022 г., като колекция-
та й наброява близо 10 000 
тома. Понастоящем работи 
от понеделник до сряда от 
13:00 до 17:00 ч. 
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Ерик СолхАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

Според общопризнатата история на анатомията първият атлас 
на човешкото тяло е дело на древните гърци и по-конкретно на 
Клавдий Гален. Той написва първите учебници по анатомия, които 
се използват през следващите 1500 години, базирайки се на 
своите изследвания на животни. През Ренесанса Андреас Везалий 
прави проучванията си върху хора и оспорва теориите на Гален в 
книгата си „Тъканта на човешкото тяло“, която поставя основите на 
съвременната анатомия на човека.
В учебниците по история на анатомията обаче не се споменава за 
Китай, но двама лектори от Бангорския университет – Вивиен Шоу 
и Изабела Уиндър, в сътрудничество с техни колеги от харвардския 
университет, твърдят, че най-старият оцелял анатомичен атлас 
всъщност е съставен от древните китайци през династия Източна хан, 
т. е. преди повече от 2000 години. Техният анализ, публикуван в сп. 
The Anatomical Record, дава поглед към историята на медицината и 
основите на иглотерапията (акупунктурата).

купунктурата е вид лече-
ние, при което в тялото 
се вкарват фини игли в 
определени точки (аку-
пунктурни точки), като 
по този начин се балан-

сира потокът на жизнената енер-
гия Ци и се насърчава тялото да се 
излекува само. Как точно се случ-
ва това, е обект на много изслед-
вания. Основното предположение 
е, че акупунктурните точки при-
тежават някои все още неизвест-
ни напълно физиологични свой-
ства, които вероятно са на невро-
логична основа.

Древният текст, който проуч-
ват учените, е медицински ръко-
пис, открит в руините Мауанду-
ей (马王堆帛书) в провинция Хъ-
нан. В продължение на две хиля-
долетия той лежи погребан с тя-
лото на знатна дама с фамилия 
Дай. Предполага се, че гробница-
та датира от 168 г. пр. н. е. Тя бе 
отворена през 1973 г. и от там бя-
ха извадени множество философ-
ски и медицински ръкописи вър-
ху коприна. Те очевидно са пред-
шественици на известния „Трактат 
за вътрешното на император Ху-
анди“ (Хуанди Нейдзин), който е 
преписван много пъти през хиля-
долетията и днес продължава да се 
почита като първия учебник с ос-
новите на традиционната китайска 
медицина и акупунктура. В дати-
ращия от по-ранен период текст 
от руините Мауандуей всъщност 

ятото е време за 
растеж и развитие. 
Дните са дълги, 
слънчевата свет-
лина е в изоби-
лие, а енергията 

в природата е най-мощна.
През този сезон темпера-

турите достигат своя макси-
мум за годината, което оз-
начава, че трябва да се па-
зим от горещината, предиз-
викваща топлинно изто-
щение, висока температу-
ра, раздразнителност, без-
покойство, безсъние, висо-
ко кръвно налягане, акне, 
кожни обриви, запек, гла-
воболие, недостиг на въз-
дух или хрипове.

Един от начините да се 
справим с горещината през 
лятото е да добавим храни 
с горчив вкус в менюто си. 

А

Л

Древен китайски текст вероятно  
е най-старият оцелял атлас по анатомия

Горчиви храни за летните жеги

не се споменава за акупунктурни-
те точки, а описанията на мери-
дианите са по-елементарни и не 
толкова подробни. Но някои па-
сажи от там е очевидно, че са би-
ли добавени директно в трактата 
на император Хуанди.

Теорията за меридианите се 
предполага, че е по-скоро бази-
рана на езотерични идеи за пото-
ка на жизнената енергия Ци, от-
колкото на емпирични описания 
на тялото. За меридиана Тай-ин 
например се казва, че започва от 
центъра на дланта, минава по про-
тежение на ръката между двете 

са оставили рисунки и схеми. За-
това единственото решение било 
да се следва стриктно описание-
то. В по-късните китайски трудо-
ве по медицина от династия Сун 
вече има приложени рисунки. То-
гавашните учени можели да из-
ползват телата на престъпници, 
за които дисекцията била част от 
наказанието.

Друго препятствие за изследо-
вателите от Бангор и Харвард се 
оказал преводът, при който се гу-
би много от съдържанието на ори-
гиналния текст. За да се справят 
с тази пречка, те прекарват дълги 
часове в справки с други прево-
ди на описанията на меридиани-
те, след което събират повече ин-
формация за обществото по вре-
ме на династия Хан.

Това, което откриват, се оказва 
много интересно. Всеки от мери-
дианите в текста от руините Ма-
уандуей всъщност се основава на 
структури на човешкото тяло, ка-
то някои от тях са видими за ана-
томите само при дисекция. Мери-
дианът Тай-ин например е описан 
като преминаващ „под сухожили-
ето към бицепса“. Когато се пог-
ледне разрез на човешки лакът, се 
вижда плоска ивица тъкан, извест-
на като биципитална апоневроза, 
а артериите и нервите на ръката 
минават под нея. Според авторите 
на статията именно това са опи-
сали древните китайски анатоми.

Затова изследователите от Бан-
гор и Харвард стигат до извода, че 
ръкописите от руините Мауанду-
ей са най-старият оцелял атлас по 
анатомия, базиран на преки на-
блюдения. Те предполагат, че цел-
та му е била да се опише в детай-
ли човешкото тяло. Това дава нови 
прозрения за науката в Китай от 
периода на династия Източна Хан. 
Освен това показва, че „Тракта-
тът за вътрешното на император 
Хуанди“ доразвива съдържанието 
на ръкописите от Мауандуей. Та-
зи нова информация оспорва до-
сегашните предположения за езо-
теричната природа на акупункту-
рата и я доближава до анатомич-
ната наука.  

трябваше да подходим различно от 
сегашните представи на западна-
та медицина за отделните систе-
ми от артерии, вени и нерви в тя-
лото“, посочва Вивиен Шоу, която 
е лектор по анатомия в Бангор-
ския университет. „Авторите (на 
древния текст) са гледали на тяло-
то от перспективата на традицион-
ната китайска медицина, която се 
основава на философската концеп-
ция за допълващите се противо-
положности Ин и Ян.“

Един от големите проблеми в 
изследването на учените от Бангор 
и Харвард е, че древните автори не 

кости и т. н. Изследователите са 
на мнение, че всъщност древни-
те описания е възможно да са ос-
новани на физически анатомични 
структури. За да подкрепят своята 
теория с доказателства, те правят 
дисекции на човешко тяло по оп-
исаните схеми на меридианите в 
текста от Мауандуей.

Древните китайци имали мно-
го по-различен поглед към тяло-
то от този на западните учени. В 
съвременната медицина на Запа-
да тялото е разделено на системи, 
всяка от които има своя функция, 
например нервна, сърдечно-съдова 
и т. н. „Към тези древни текстове 

Според традиционната ки-
тайска медицина той изсу-
шава и движи енергията на-
долу, т. е. изчиства натрупа-
ните в организма излишни 
влага и топлина. Продукти-
те с горчив вкус съдействат 
за изхвърлянето на токси-
ните от организма, помагат 

при гадене, повръщане, ка-
шлица.

Това са кафето, какаото, 
жълтата ряпа, китайската 
горчива тиква, портокало-
вите кори, мащерката, ри-
ганът, босилекът.

Традиционната китайска 
медицина различава пет 

основни вкуса – горчив, ки-
сел, солен, сладък и лют. 
Всеки от тях въздейства по 
определен начин на физио-
логичните функции и орга-
ните в тялото. Смята се, че 
горчивият вкус по принцип 
има охлаждащо действие 
върху организма и му по-
мага да се справи с излиш-
ната горещина. Освен това 
той има свойството да „из-
сушава“, затова се прилага 
при състояния като наднор-
мено тегло, проблеми с хра-
носмилането и др.

Малко са хората, които 
обичат горчивите храни, но 
те не бива да се изключват 
от менюто, тъй както дъга-
та не е дъга без един от цве-
товете. Пренебрегването на 
този вкус води до хронич-
на дисфункция на черния 

дроб и храносмилателната 
система, нарушавайки хор-
моналния баланс. Липсата 
на горчиво в менюто води 
до проблеми с половите ор-
гани, мигрени, стомашни 
разстройства, дисфункция 
на черния дроб и пикочния 
мехур, нарушения в обмя-
ната на веществата, хипог-
ликемия, диабет и др.

Но с горчивото не би-
ва и да се прекалява. Това 
може да предизвика недос-
тиг на течности в органи-
зма, проблеми със сърцето 
и стомаха.

Кафето в малки дози е 
полезно, но в големи дейст-
ва разрушително. При пове-
чето хора силната потреб-
ност от кафе се дължи на 
недостиг на енергия Ци в 
далака и на Ян в бъбреците.
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Ерик СолхАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

КултурА

ламената колиба 
на Ду Фу е мяс-
тото, където за 
известно време е 
живял известни-
ят китайски поет 

Ду Фу от династията Тан 
(618 – 907). По време на че-
тиригодишния си престой 
в сламената къщурка той 
създава над 240 стихотво-
рения за недоимъка и ни-
щетата на бедните.

Когато се спомене град 
Чънду, в много умове мо-
ментално изникват голяма-
та панда и ястията хот пот. 
Въпреки това, като град с 
над 3000 години богата ис-
тория, Чънду може да пред-
ложи много повече. След 
като посетят Националния 
парк „Голяма панда“ и опи-
тат известната „гореща тен-
джера“, посетителите може 
да открият още интересни 
места като храма на Мар-
киз У и сламената колиба 
на Ду Фу. Ако се впуснат 
още малко по-дълбоко, вра-
тата към царството на по-
езията ги очаква.

Подобно на много дру-
ги исторически метрополи-
си, Чънду също е преживял 
своя дял от успехи и про-
вали, герои и страхливци, 
любов и скърби, събуждай-
ки образи на крайречни ве-
ранди и дълготраен аромат 
на сливови цветове. В това 
почитано поетично място е 
лесно да си представите Лу 
Йоу, китайски поет от ди-
настията Южна Сун (1127 
– 1279), разхождащ се под-
пийнал сред буйни цветове, 
или Ду Фу, поетът мъдрец 
от династията Тан (618 – 
907), трепетно очакващ за-
зоряване след нощ на про-
летен дъжд, както той оп-
исва в едно от своите стихо-
творения: „Здрачът осветя-
ва мокрите червени цвето-
ве и цветята покриват Бро-
катения град“. И не забра-
вяйте Ли Бай, поет с не-
бесен талант от династи-
ята Тан, чиито вълнуващи 
песнопения звучат от ви-
соката, разпръскваща цве-
тя кула, където „стълбата 
й води в лазурни облаци, 
а далечната гледка разсей-
ва скръбта“.

Поетичната традиция на 
Чънду е богата и жизнена. 
Мислех, че знам много за 
Чънду, след като преведох 
над сто класически стихо-
творения за книгата, оза-
главена „Чънду: Земята на 
поезията и изобилието – 
стоте най-красиви стихо-
творения на Чънду“. Мо-
ята перспектива обаче се 
промени, когато започнах 
да превеждам Compendium 

С

Чънду – градът на реещи се феникси

of Chengdu, една от най-ва-
жните книги за града, от 
времето на късната динас-
тия Цин (1644 – 1911). Бе-
ше като да влезеш в кап-
сула на времето от края на 
1800 г. Отваряйки скърца-
щата врата на историята, 
отстранявайки висящите 
паяжини и издухвайки де-
бел слой прах, видях един 
различен Чънду – по-мал-
ко бляскав град, изпълнен 
със страдание и борещ се 
с агония за промяна в на-
чалото на 20-и век.

В исторически план 
Чънду дължи своя мир и 
изобилие на две условия. 
Първото е напоителната 
система Дудзянйен, постро-
ена от Ли Бин от древното 
царство Цин по време на 
периода на Воюващите дър-
жави (475 – 221 г. пр. н е.).  
Напоителната система оси-
гурява постоянния аромат 
на изобилен ориз в об-
ширната равнината Чън-
ду. Другото условие е про-
ходът Шу на Дзиенгъ, ва-
жен проход към и извън 
равнината в древни време-
на. Един добре познат из-
раз улавя стойността му: 
„Един войник може да па-
зи прохода, докато сила от 
десет хиляди души скър-
би“. Докато стратегически-
ят терен помага за защита-
та на равнината Чънду от 
външни нашествия в ми-
налото, той също ограни-
чава достъпа до външния 
свят. В началото на 1900 г. 
Чънду е изостанал далеч 
от крайбрежните райони 

от базирания в Чикаго PR 
Newswire одобри практика-
та на Чънду за устойчиво 
развитие, докато базирани-
ят в Хонконг South China 
Morning Post нарече Чън-
ду един от най-модерните 
градове. Британският Daily 
Telegraph дори публикува 
статия, озаглавена „Чън-
ду: Открийте град, пълен 
с култура“.

С взаимосвързани кон-
цептуални паркове с нулеви 
въглеродни емисии и зони 
за отдих, простиращи се на 
километри, Чънду постоян-
но е определян като един 
от най-щастливите градо-
ве в света. От 2018 г. пове-
че от 20 000 товарни вла-
ка Китай – Европа, пре-
возващи различни стоки и 
продукти, са пътували меж-
ду Чънду и Европа. Сега с 
влакове, свързващи и Ла-
ос, Чънду бързо се очерта-
ва като нов център за тър-
говия с държавите от Юго-
източна Азия. От отчаяния 
си опит да създаде промо-
ционален пазар за местни 
стоки и центрове за профе-
сионално обучение в края 
на 1800 г., Чънду изминава 
дълъг път, за да възвърне 
предишната си слава.

Това е нова Приказка за 
два града с феникси, ре- 
ещи се над Югозападен 
Китай. Легендарните пти-
ци получават нов живот, 
възкръсвайки от пепелта 
на своите предшественици. 
От древни времена се смя-
та, че те се спускат и граци-
озно танцуват като символ 
на благоденствието в Ки-
тай. Поради това дърветата, 
на които са склонни да се 
сгушат и кацат, се наричат 
фениксови дървета, извест-
ни с енергичния си растеж. 
Ред от най-ранния сборник 
с китайски стихотворения 
„Книгата на песните“ гла-
си: „Фениксът вика от хре-
бета там. Буйни фениксо-
ви дървета процъфтяват, 
обърнати към изгряващо-
то слънце“. Много подхо-
дящо, тъй като край Чън-
ду има планина, оформена 
като феникс, разперил кри-
лата си, с множество фе-
никсови дървета на върха.

на Китай. Беззаконни во-
еначалници, бандити, по-
стоянен глад и непрекъс-
нати вълни от бежанци из-
мъчват някога просперира-
щата земя. Икономиката в 
крайна сметка отслабва, а 
местните предприемачи и 
занаятчии, ако има таки-
ва, са безмилостно смазани 
от огромен поток от чуж-
дестранни стоки, пристига-
щи през пристанищата на 
южната китайска провин-
ция Гуандун.

Необходима е промяна 
и издръжливите хора на 
Чънду отново демонстри-
рат своите постоянство и 
упоритост. Вместо да ос-
танат бездействащи или да 
мигрират другаде, те орга-
низират един от най-ран-
ните промоционални паза-
ри за местни стоки в Ки-
тай и различни центрове за 
професионално обучение, 

целящи защитата и популя-
ризирането на продуктите, 
произведени в провинция 
Съчуан. Освен това Чън-
ду предприема по-широк 
подход, като обучава без-
работните да разчитат на 
себе си.

Икономиката на Чънду 
се раздвижва през 70-те го-
дини. След повече от чети-
ри десетилетия на развитие 
градът се превръща в ико-
номически център на Юго-
западен Китай с население 
от над 20 милиона души. 
Градът вече не е ограни-
чен от местоположението 
си. Напротив, географията 
е това, което прави Чън-
ду толкова важен център 
на китайската инициати-
ва „Един пояс, един път“. 
Културата, практиките и 
начинът на живот на Чън-
ду са получили похвали от 
цял свят. Например статия 

Уан Игъ, научен 
сътрудник и 
високопоставен 
експерт в 
университета „Чънду“ 
и бивш директор на 
Институт „Конфуций“  
в ню хемпшир

храмът на Маркиз У

Селската колиба на Ду Фу
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Дойде лятната ваканция и търговските пешеходни улици в 
североизточен Китай пак се превърнаха в едни от най-популярните 
места в района, привличайки вълни от потребители и туристи. За 
много местни жители едни от най-ярките спомени от детството 
им са именно свързани със средната улица в Шънян, улица Гуейлин 
в Чанчун и Централната улица в харбин. Тези места са изпълнени 
с разнообразни истории, но тяхното развитие е свидетелство за 
промените на североизточен Китай.

туризъм

страницата подготви  
Красимира иваНова

С
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редната улица е 
най-ранният тър-
говски център в 
Шънян с близо 
400-годишна ис-
тория. Неслучай- 

но тя носи това име – ули-
цата се намира в идеалния 
център на града. До нея 
са разположени Музеят на 
зимния дворец в Шънян 
и Къщата музей на Джан 
Сюелян. Околните хутони 
(характерни тесни алеи в 
Пекин и като цяло в Севе-
рен Китай) са свързани със 
Средната улица и носят бо-
гати исторически и култур-
ни елементи, изразявайки 
историята и жизнеността на 
града. На Средната улица се 
редуват стари исторически 
сгради и модерни магази-
ни и ресторанти с различни 
специалитети, които при-
вличат туристи от цялата 
страна. От 2022 г. насам се 
ускорява надграждането на 

рад Датун, провин-
ция Шанси, както 
подсказва името 
му (в превод озна-
чава „пълна хар-
мония“), е запеча-

тал в културните си гени об-
мена и интеграцията.

Той е бил известен през 
династиите Цин и Хан, бил 
е столица на династията Се-
верна Уей, западна столица 
на династиите Ляо и Дзин 
и важно военно стратегиче-
ско място през династиите 
Мин и Цин. Градът е раз-
положен в подножието на 
Великата китайска стена и 
някога е бил от стратеги-
ческо значение за  Монгол-
ското плато и вътрешните 
райони на Китай. От древ-
ни времена там живеят за-
едно различни етнически 
групи от северната част на 
страната. Историята на град 
Датун е и история на инте-
грирането и обмена, както 
и споделянето между раз-
личните култури и етноси.

Още преди 2300 години 

владетелят У Лин от царство 
Джао предлага да се попу-
ляризират традиционните 
облекла и умения на се-
верните етноси за стрелба 
с лък и яздене на коне, кое-
то е като прелюдия към ин-
теграцията им. По време на 
династия Хан град Датун 
е един от проспериращите 
търговски и културни цен-
трове на Китай. След това 
етносът сянбей го преиме-
нува на Пинчън. Тогава той 
е столица на династия Се-
верна Уей. Тогава е подета 
инициативата за интегра-
ция с другите етноси и осъ-
ществени редица промени. 

Някога Датун е бил из-
точната отправна точка по 
Пътя на коприната, където 
се събирали търговци от за-
падната част на Китай и от 
Западна Азия. 

Статуите в пещерите  
Юнган са най-добрият сви-
детел на тази история. 

Тяхното изграждане за-
почва през династия Се-
верна Уей и демонстрира 

Търговските улици привличат местните 
жители и туристите в Североизточен Китай

Културното 
самочувствие  
на град Датун

интегрираното развитие на 
хан и другите етноси. Във 
втория етап от развитие-
то им в пещерите Юнган 
се събират архитектурните 
стилове на Китай, Индия и 
древна Гърция.

„Хармоничното и инте-
грирано съществуване на 
етносите е уникална харак-
теристика в историята на 
Датун“, казва Яо Дзюдзин, 
председател на Асоциация-
та за изследване на култу-
рата на Датун. 

Вярата в хармоничното 
съжителство е дълбоко вко-
ренена и в градската страте-
гия на Датун. През послед-
ните години, от една стра-
на, градът задълбочава ре-
гионалното сътрудничест-
во в Златния триъгълник 

покрай Великата китайска 
стена, обхващащ автоном-
ния район Вътрешна Мон-
голия и провинциите Хъ-
бей и Шанси, а от друга, 
поема инициативата да се 
включи в зоната за съвмест-
но развитие „Пекин – Ти-
ендзин – Хъбей“. С всичко 
това Датун засилва непре-
къснато синергията и инте-
грацията с околните райони 
от стратегическо, промиш-
лено и проектно ниво, и се 
стреми да бъде на водещо 
място в отварянето на про-
винцията.

Великолепните пеще-
ри Юнган, древните хра-
мове от династиите Ляо и 
Дзин, Великата китайска 
стена, простираща се на 
хиляди километри, Пътят 

на коприната от пети век, 
Чаеният път от династиите 
Мин и Цин и други истори-
чески паметници, се усещат 
навсякъде в Датун. Истори-
ческото очарование от хи-
лядолетия привлича турис-
ти от страната и чужбина.

В момента в Датун има 
30 защитени исторически 
забележителности на на-
ционално ниво, близо 3000 
недвижими културни и ис-
торически реликви. През 
1982 г. градът бе включен 
в първата партида извест-
ни национални исторически 
и културни градове на Ки-
тай и бе обявен за една от 
десетте древни столици на 
страната.

улицата, запазвайки истори-
ческите и културните еле-
менти на района. Това при-
влича и повече бизнес за 
младите хора.

Вечерта улица Гуейлин в 

Чанчун е изпълнена с аро-
мат на вкусната местна хра-
на. На пешеходната улица 
пред магазинчетата с раз-
лични местни специалитети 
има много дълги опашки. 

Ароматният млечен чай и 
десертите привличат внима-
нието на туристите. За по-
вечето местни жители ули-
ца Гуейлин, оформена през 
миналия век, представлява 
не само вкусът на детство-
то, но и спомен за мина-
лото на града. В резултат 
на повече от 30-годишното 
развитие, улицата вече се 

е превърнала в търговски 
център, известен с местни 
деликатеси и специалитети, 
фризьорски салони, финан-
сови услуги, художествени 
изделия, кафенета и други 

стоки. Много млади хора 
работят тук или избират 
мястото да прекарат свое-
то свободно време.

През май 2020 г. улица-
та получи награда за едно 
от най-известните места за 
вечерната икономика в Чан-
чун. Посетителите на улица-
та достигат дори до 100 000  
души на ден.

На Централната улица 
в Харбин, изпълнена с ча-
ра на архитектурата в меж-
дународен стил, блестят не-
онови светлини. Тук неот-
давна имаше „Концерт на 
балкона“ – представление с 
участието на много между-
народни музиканти, певци 
и танцьори. 

Туристи както от Ки-
тай, така и от целия свят 
се включиха в забавлени-
ята. Централната улица в 
Харбин е дълга 1450 м и се 
намира до красивата река 
Сунхуадзян. Тя е улица в 
европейския стил и е с ис-
тория на повече от 100 го-
дини. Тук има 75 сгради в 
европейски стил, обединя-
вайки стилове като рене-
санс и еклектика, олицетво-
ряващи същността на за-
падното архитектурно из-
куство. Улицата е известна 
още и като „Малкия Париж 
на Ориента“.
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Проф. Николай ИзоВ, 
ректор на Национална 
спортна академия 
„Васил левски“, 
специално за 
Китайската медийна 
група
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Университетските игри са всестранен 
проект, включващ културата, спорта, 
образованието и много други

Очакваме достойно представяне на 
българските спортисти на Универсиадата

Открита бе 31-вата лятна 
универсиада в Чънду

а 28 юли в Чънду се проведе це-
ремонията по откриването на 
31-вата лятна универсиада, на 
която китайският председател 
Си Дзинпин обяви старта на на-
стоящия спортен празник за сту-

дентите от целия свят, след което започна 
специалната програма.

В настоящите студентски игри има об-
що 18 спорта и 269 дисциплини. В тях 
участват 6500 млади спортисти от 113 дър-
жави и райони, сред които 35 от Азия, 36 
от Европа, 15 от Северна и Южна Амери-
ка, 24 от Африка и 3 от Океания.

Най-много атлети са регистрирани за 
състезанията по лека атлетика, плуване, 
таекуондо и фехтовка. В мачовете по во-
лейбол и баскетбол ще вземат участие съ-
ответно 28 и 27 отбора. 

В следващите няколко дни студенти 
спортисти от целия свят ще се състезават 
за медалите. Успех на всички!

Н

реди откриване-
то на 31-вите све-
товни студентски 
игри в Чънду и. 
д. президентът на 
Международната 

федерация за студентските 
спортове (FISU) Леонц Едер 
даде ексклузивно интервю за 
Китайската медийна група.

Той сподели своето въл-
нение и благодарност към 
местните жители, админи-
страцията на Чънду и ор-
ганизационния комитет на 
Универсиада. Според него 

това е не само тържество на 
спорта, но и на културата 
и образованието като цяло.  

Леонц Едер добави още, 
че Универсиадата вече 
включва в себе си и мно-
жество важни теми, като 
например концепциите за 
зелен град, защита на окол-
ната среда и устойчиво раз-
витие. 

Университетските игри 
са всестранен проект, който 
включва културата, спор-
та, образованието и мно-
жество видове наследство. 

Едно от тях е, че Чънду ще 
бъде домакин на Световни-
те игри през 2025 г. По то-
зи начин всички от орга-
низационния комитет мо-
же да използват опита от 
Универсиада и да се при-
готвят за бъдещото спорт-
но събитие. 

Според него Световните 
студентски игри в Чънду са 
специални с идеята на об-
що планиране. Той изрази 
увереност, че това издание 
на Универсиадата ще бъде 
пълен успех.

ие от национал-
ната спортна ака- 
демия „Васил 
Левски“ се гор-
деем с всички 
свои възпитани-

ци, но трябва да се знае, че 
тук, освен бъдещите шам-
пиони по различни видове 
спорт, идват да се обучават 
и вече изявени спортисти, 
които са постигнали своя-
та спортна слава, благодаре-
ние на клубовете и нацио-
налните отбори. Тези клубо-
ве отварят врати към голе-
ми спортни състезания ка-
то настоящата Универсиа-
да в Чънду, Китай.

Искам да подчертая, че 
интернационализацията е 
не само наша стратегическа 
цел, тя е и един от основ-
ните критерии за качество 

на образованието и наука-
та. Стремим се да разши-
ряваме контактите си как-
то със страните в Европей-
ския съюз, така и извън не-
го. Сключените договори за 
сътрудничество и обмен са 
над 120, което не е никак 
малко, предвид специали-
зирания характер на обу-
чението. 

В Чънду се провежда ед-
но от най-важните спортни 
академични събития за го-
дината и нашите представи-
тели са подготвени за него. 
В Универсиадата в Чънду 
България ще се представи 
с 9-членна делегация, коя-
то включва следните състе-
затели и видове спорт: Ва-
лентин Андреев и Живко 
Господинов – състезатели 
по лека атлетика, Татяна 

Воложина и Лъчезара Пе-
кова – състезатели по худо-
жествена гимнастика, Ка-
лоян Бинев – състезател по 
таекуондо. 

Делегацията ще се во-
ди от доц. Петър Зографов, 
доктор, като в нея са вклю-
чени още и Невяна Влади-
нова – треньор по художест-
вена гимнастика, доц. Пла-
мен Нягин, доктор – тре-
ньор по лека атлетика, и гл. 
ас. Димитър Аврамов, док-
тор – треньор по таекуондо. 
Всички те са отлични със-
тезатели, шампиони в раз-
лични състезания и очак- 
ванията ни са свързани с 
достойно представяне и 
нови отличия и медали за 
България!

П

Н

леонц ЕДЕР,  
и. д. президент на FISU, 
с ексклузивно интервю 
за КМГ
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Снимка Синхуа

Децата в Гуейджоу усвояват нови умения
По време на лятната ваканция децата в окръг Каян, провинция Гуейджоу, се запознават с 
различни китайски традиции.

Снимка Синхуа

Синдзян е домакин на 
международен танцов 
фестивал

О
т 20 юли до 8 
август в Урум-
чи  се провежда 
Шестият меж-
дународен тан-
цов фестивал 

на Синдзян. През послед-
ните няколко дни танцови 
групи от Русия, Казахстан, 
Тайланд и други страни и 
региони украсиха танцовия 
фестивал със своите хипно-
тизиращи изпълнения.

Номтандазо Млунгва-
на, ръководител на южно-
африканската танцова тру-
па, казва, че очаква с нетър-
пение да се наслади на прес-
тоя си в Синдзян. „Синдзян-
ските танци ме карат да се 
чувствам все едно съм вкъ-
щи. Всички сме очаровани 
от прекрасните умения на 
местните танцьори“, доба-
вя още тя.

Танцовият фестивал е не 
само платформа за пред-
ставяне на изкуството, но 
и прозорец към икономиче-
ското, социалното и култур-
ното развитие на Синдзян. 
“Чакам с нетърпение на-
шите приятели от Африка 

и останалия свят да опи-
тат прекрасните синдзян-
ски специалитети, да ви-
дят красивия ни град и да 
оценят дълбоката ни кул-
тура“, заявява представи-
тел на местната фолклор-
на група.

Китайският телескоп 
е идентифицирал  
над 800 пулсара

Д
вама млади ки-
тайски дизайне-
ри, Цай Дзъю и 
Ли Събей, спе-
челиха състеза-
нието с техния 

дизайн, наречен „Ритъма 
на сърцето на Париж“, кой-
то се открои сред 226 дру-
ги проекта от 56 страни и 
региони.

Печелившият дизайн 
предвижда нова кула, със-
тояща се от многостранни 

огледала и огледален по-
крив. На върха също така 
е предвидена т. нар. Капсу-
ла на времето – структура 
с магнитно окачване, коя-
то да се отваря на всеки 50 
години. Според френското 
Министерство на култура-
та реставрацията на кате-
дралата „Нотр Дам“ тряб-
ва да приключи преди края 
на 2024 г., когато се очаква 
тя да отвори врати за посе-
тителите.

Китайски идеен проект 
за реставрацията  
на “Нотр Дам” печели 
световно състезание

Национален 
панаир на 
книгата Дзинан
На 27 юли беше 
открит 31-ият 
национален 
панаир на книгата 
в град Дзинан, 
провинция 
Шандун, който 
представи повече 
от 700 000 вида 
продукти на 
площ от 100 000 
квадратни метра.

итайският сфе-
ричен радиоте-
лескоп FAST е 
идентифицирал 
над 800 нови 
пулсара от пус-

кането му през 2016 г. То-
ва е три пъти повече от от-
критите от чуждестранни 
телескопи за този период, 
заяви главният инженер на 
съоръжението Дзян Пън.

Наблюдението на пул-
сари е една от важните за-
дачи на FAST, който се из-
ползва и за потвърждаване 
на съществуването на гра-
витационни излъчвания и 
черни дупки и търси отго-
вори на много други основ-
ни за физиката въпроси.

През последните години 
китайският радиотелескоп 
постигна забележителни 
успехи в изследването на 
бързи радиоизбухвания, не-
утралния водород и пулса-
рите. Тази година той иден-
тифицира бинарен пулсар 
с орбитален период от 53 
минути, най-краткия из-
вестен до момента, и от-
кри ключови доказателства 
за съществуването на на-
нохерцови гравитационни 
вълни.

Известен като „небесно-
то око на Китай“, радиоте-
лескопът се намира в ес-
тествено дълбоко карсто-
во образувание в югозапад-
ната провинция Гуейджоу.


